
SLOVO STAROSTY

Vážení spoluobčané,
zase jako voda uplynul rok a je zde moje slovo na úvod k Ročence za rok 
2007.

Bude krátké. V roce 2006 a 2007 bylo vyvíjeno úsilí ohledně přidělení 
a schválení znaku a praporu obce. Návrh znaku a praporu zpracoval Mgr. 
Jan Tejkal, heraldická tvorba, Ostrava – Heřmanice. Bylo vycházeno ze 
všech dostupných historických pramenů. Tento návrh schválilo zastupi-
telstvo obce na svém zasedání dne 28. prosince 2006. 

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky rozhodnutím č. 20 
předsedy Poslanecké sněmovny ze dne 29. května 2007 návrh znaku a 
praporu obce Dobré schválila.

Já,  jako jeden z občanů této  obce jsem rád,  že  tyto  symboly  jsou. 
Vychází z historických pramenů, pečetí jednotlivých obcí a jsou určující. 

Dne  9.  srpna  2008  dojde  k vysvěcení  těchto  symbolů  a  spolu 
s odhalením pomníku vztahujícímu se k Boženě Němcové a odhalením 
pamětní  desky  při 10.  výročí  zničující  povodně  na  Dobersku  si Vás 
dovoluji pozvat na Slavnosti obce Dobré.

A  ještě  jedna  ne  zrovna  příjemná  novinka.  Alespoň  se  domnívám. 
V této Ročence již nenajdete Společenskou kroniku. Na základě stížností 
některých spoluobčanů s odvoláním na zákon o ochraně osobních dat a 
údajů bylo rozhodnuto kroniku zrušit. Zajištění souhlasu s uveřejněním od 
všech dotčených je administrativně náročné, drahé a dle mého názoru 
i nereálné tak, aby společenská kronika měla úplné a vypovídající údaje.

Ladislav Michl, starosta
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PŘÍRODA

Přírodní zajímavosti obcí
Občanské sdružení  LIBRI  v Dob-

rém  začalo  v roce  2007  vydávat 
informační  letáky  „Přírodní  zajíma-
vosti“.  První  byly  vydány  pro  obce 
Bartošovice  v Orl.  horách,  Deštné 
v Orl.  horách  a  Dobré.  Na  vydání 
spolupracovala Správa CHKO Orlic-
ké hory v Rychnově n. Kn.

Hlavní finanční část byla hrazena 
z grantu  Královéhradeckého  kraje, 
který sdružení získalo v rámci gran-
tového programu „Osvěta a zapojení 
veřejnosti  v oblasti  environmentální 
výchovy  a  osvěty“  v částce  43 000 
Kč. Dalšími finančními prostředky ve 
výši 12 000 Kč přispěly zmíněné ob-
ce,  které pak dostaly polovinu přís-
lušného  nákladu  skládaček.  Pro 
obec Deštné v Orl. horách bylo zho-
toveno  10 000  kusů  a  pro  obce 
Bartošovice  v Orl.  horách  a  Dobré 
po 7 000 kusech. Ostatní část nákla-
du  byla  rozdělena  po  informačních 
centrech regionu a na CHKO Orlické 
hory.

Josef Kučera
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HISTORIE

Hlinné v období velké hospodářské krize

Michal HOFMAN

Velká  hospodářská  krize  měla  svůj  počátek  v tzv.  černém  čtvrtku 
24. října  1929,  kdy  došlo  ke  krachu  na  newyorské  burze.  Byla  to 
předzvěst hluboké celosvětové krize, která zasáhla s mimořádnou silou 
i Československo.

Všeobecně  klesla  spotřeba,  což  ještě  násobilo  problémy  výroby. 
Snižování spotřeby potravin vyvolalo úpadek cen zemědělských výrobků. 
To vedlo k poklesu příjmů zemědělců, k omezování investic a ke stagnaci 
zemědělské  výroby.  Zvláště  lehký  průmysl  (textilnictví,  sklářství), 
založený na exportu, prodělával  největší  recesi.  Došlo k dramatickému 
nárůstu nezaměstnanosti. Sice v Československu od poloviny dvacátých 
let fungoval tzv. gentský systém podpory v nezaměstnanosti, která byla 
vyplácená prostřednictvím odborů. To bylo novum první republiky, které 
ovšem  dělníky,  kteří  nebyli  v  odborech,  znevýhodňovalo,  protože  na 
podporu neměli  nárok.  Stát  se snažil  nezaměstnaným ulehčit,  pořádal 
různé sociálně-podpůrné programy, z nichž nejznámější byla od léta roku 
1930 tzv. stravovací akce. Její podstata spočívala v tom, že ministerstvo 
sociální  péče  poskytovalo  nejvíce  hospodářskou  krizí  postiženým 
okresům měsíčně určité peněžní dotace, které byly ve formě poukázek 
na  základní  potraviny.  Nazývaly  se  lidově  „žebračenky“  (přibližně 
v rozsahu 10 až 20 Kč) a byly rozdělovány nezaměstnaným bez jiných 
podpor. 

Podívejme se teď na situaci v Hlinném. Rok 1930 začal tuhou zimou a 
sníh na polích ležel až do dubna, tím se opozdily polní práce. Zbytek jara 
byl pršlavý a chladný. Ovoce se urodilo málo, tím se jeho ceny značně 
zvýšily.  Tkalci  začínali  pociťovat  nedostatek  práce.  Následující  rok  se 
oproti minulému projevil v ještě větší nezaměstnanosti. Především tkalci 
a jejich tkalcovské stavy zahálely pro nedostatek práce. I ve slévárnách 
Porkert ve Skuhrově nad Bělou se práce omezila, tím měli zdejší dělníci 
mnohem menší výdělky. V rodinách se jedly jen brambory a někdy ani 
těch nebylo. Hospodářská a ekonomická krize plně dopadla i na venkov.
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Rokem 1932 hospodářská krize pokračovala. Tkalcovské stavy umlkly 
a tkalci přišli o skromný výdělek, bez práce se ocitli: František Dusílek čp. 
12, Antonín Derner čp. 3, František Kopecký čp. 7, Fridolín Michl čp. 19, 
Josef Fireš čp. 20, Lidmila Lemfeldová čp. 20, František Burianec čp. 21, 
Josef Hanuš čp. 23, Marie Hofmanová čp. 33, Karolína Šmídová čp. 29, 
Josef  Štěpař  čp.  32.  Práce  bylo  málo  a  museli  si  ji  šetřit,  aby  hlas 
tkalcovských stavů neumlkl napořád. Také větší počet zdejších dělníků 
(Josef Kopecký čp. 50, Josef Derner čp. 3, Josef Dyntar čp. 4, František 
Tomáš čp. 6, Alois Michl čp. 19, Josef Šrytr čp. 35, Josef Hradecký čp. 
23, Josef Preclík čp. 24, Jan Pohl čp. 63 a Ferdinand Hlaváček čp. 26), 
kteří chodili do skuhrovské slévárny, byl propuštěn z práce a v továrnách 
se omezovala výroba. Jak píše kronikář Josef Kristejn v obecní kronice: 
„Tím skutečně dolehla bída na naši obec i celé Orlické hory. Tento rok je 
zkouškou  pro  mnoho  lidí  a  je  přáním  všech,  aby  budoucí  rok  byl 
šťastnější  pro  všechny  občany  ČSR.“  Okresní  úřad  pořádal  akce  pro 
nezaměstnané, konaly se sbírky, ale našly jen malý ohlas u lidí. V Hlin-
ném se  uskutečnil  „Kabaretní  večer“  ve  prospěch  zdejších  nezaměst-
naných, avšak u některých spoluobčanů se nenašlo velkého porozumění. 
Čistý  výtěžek  byl  pouze  49 Kč a  55 ha.  Byl  to  smutný  doklad  lidské 
solidarity a nezbývá než věřit, že jim jen velká bída neumožnila přispět na 
nejvíce postižené spoluobčany. 

Neutěšené poměry zůstávaly i nadále, nezaměstnanost ještě vzrostla 
proti  loňskému  roku.  V únoru  1933  dosáhla  krize  svého  vrcholu  a 
nejhlubšího  bodu  nezaměstnanosti  v celém Československu,  kde  bylo 
úředně zaznamenáno 920 tisíc nezaměstnaných (neoficiální počet však 
dosahoval přes milión nezaměstnaných). Výdělky nebyly téměř žádné a 
existence rodin tak byla vážně ohrožena. Většina lidí živořila a životních 
potřeb se nedostávalo. Sdružené spolky v Hlinném darovaly na polévky 
zdejším  chudým  dětem  50  Kč,  správce  školy  Kristejn  za  tento  dar 
jménem školy poté poděkoval. 

Následující  rok  byl  navíc  ještě  ve  znamení  sucha,  které  trvalo  od 
poloviny jara až do žní. Tím se urodilo málo zrní a krmiva pro dobytek na 
zimu. Bylo by bídy mnohem více, kdyby se stát neujal akce na pomoc 
postiženým  okresům.  Okresní  úřady  vyslaly  své  zástupce,  aby  na 
jednotlivých  postižených  místech  zjistili  škody  způsobené suchem.  Do 
Hlinného přijel  okresní rada Dr.  Srb s komisí.  Přesvědčil  se, že škoda 
suchem  byla  veliká  a  tudíž  si  mohli  zdejší  občané  podat  žádost 
o podporu ze živelného fondu. Doufali,  že  jim bude alespoň povolena 
úleva na daních. Také obilní monopol pomohl trochu těm, kteří měli na 
prodej trochu obilí, neboť za něj dostali aspoň slušnou cenu. 

Nejvíce bídou a hladem trpěly děti, proto byla založena akce „Venkov 
dětem“,  která  se  starala  o  dětské  ubožáky.  Po  venkově  se  pořádaly 
sbírky od 16. do 23. prosince 1934. V naší obci vynesla sbírka 126 Kč a 
byla ponechána zdejším chudým dětem na polévky. Místní komise byla 
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ve spojení s Okresní péči o mládež, ta poukázala jako zálohu 100 Kč 
zdejším  chudým  dětem  na  polévky.  Dne  2.  prosince  se  v  hostinci 
u Mádrů konala dětská besídka,  při  ní promluvil  správce školy Kristejn 
o stoletém  jubileu  národní  hymny.  Návštěva  obyvatel  byla  dobrá  a 
podařilo se vybrat 109,15 Kč, kterých bylo následně použito na dětskou 
stravovací akci. 

Rok  1935  byl  docela  suchý,  což  se  projevilo  na  zemědělských 
produktech. Senoseče byly dobré, ovšem otavy slabé. Obilí sypalo proti 
jiným  rokům  rovněž  méně.  Zima  byla  ve  znamení  oživení  domácího 
tkalcovství.  Monotónní  zvuk  stavů  byl  slyšet  od  rána  do  pozdní  noci. 
Výsledek byl  malý,  kryl  však nejnutnější domácí potřeby.  Tento rok se 
opět  konala  sbírka  po  obci  pro  strádající.  Tato  akce  vynesla  chudým 
dětem na polévky 123 Kč. Zdejší obecní zastupitelstvo darovalo Okresní 
péči o mládež hotovost v hodnotě 100 Kč.

Teprve  v roce  1937  nastal  patrný  obrat  k lepšímu.  Pookřála  zdejší 
zaměstnanost,  neboť tkalci  měli  skoro po celý rok práci.  Hospodářská 
krize však byla vzápětí vystřídána krizí politickou a národnostní, ale to už 
je jiná kapitola. 
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OSOBNOSTI

Jan Robert Wolf (Volf)
Narodil se v roce 1854 v Šedivinách a zemřel v roce 1910 v Rovném. 

Byl  sochařem a řezbářem. Studoval  v Brně,  ale pro nedostatek peněz 
nedostudoval.  Pak  pracoval  v Děčíně  a  Drážďanech.  Do  Rovného  se 
přestěhoval v roce 1886. Měl rád historické památky a proto restauroval 
řadu památek hlavně v kostelích.  Pracoval  v Bělé,  Liberku,  Slavoňově, 
Vysokém  Újezdě.  V Dobrém  je  autorem  křtitelnice  a  Božího  hrobu, 
v Rovném oltáře v kapli a v Deštném v Orl. horách sochy panny Marie. 
V roce 1910 obnovil obraz sv. Petra a Pavla na hlavním oltáři doberského 
kostela.

Josef Volf
Regionální historik,  římskokatolický kněz.  Syn Jana Roberta Volfa a 

Anny  rozené  Jankové  z Nedvězí  se  narodil  v Rovném  17.  3.  1896. 
studoval na reálném gymnasiu v Rychnově n. Kn. a v semináři v Hradci 
Králové. Na kněze byl vysvěcen 3. 7. 1921. Rád fotografoval a maloval. 
Dva  obrazy  lze  zhlédnout  v kostele  v Deštném  nebo  v muzeu  obce. 
Během  svého  života  působil  v Liberku,  Petrovicích,  Horním  Maršově. 
Posledním působištěm bylo  Deštné v Orl.  horách.  Zemřel  12.  2.  1956 
v nemocnici v Rychnově n Kn. a je pochován na deštenském hřbitově.

Na  svůj  pobyt  na  horské  faře  v době  2.  světové  války  a  bouřlivé 
poválečné době sám vzpomíná v zápise ve farní kronice z Deštného.

V roce  1941  byla  velmi  krutá  zima  a  Josef  Volf,  přestože  byl  na 
deštenskou faru jmenován, nemohl se ujmout své funkce, protože vlaky 
z Lipky od 31. 12. 1940 do 15. 1. 1941 do Trutnova nejezdily pro velké 
množství  sněhu.  Instalován  byl  koncem  měsíce  ledna  1941,  ale  o 
stěhování  nemohlo  být  řeči.  Na  příkaz  generálního  vikáře  měl  sloužit 
Velikonoční bohoslužby už v Deštném. Na cestu se vydal ve středu před 
Velikonocemi pouze s příručním zavazadlem, ale do Deštného nedojel 
pro velké závěje. Teprve 17. 4. 1941 došlo na přestěhování. Ještě tento 
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den  však  bylo  kolem  fary  plno  sněhu,  který  dosahoval  až  do  výšky 
telefonních  a  osvětlovacích  sloupů,  z nichž  byly  světelné  dráty 
odstřiženy. Cestu do fary bylo nutno proházet. Na půdě ležel sníh, který 
tál, promáčel stropy až opadávala omítka. Ve sklepě stála voda do výšky 
80 cm. Mráz nadzvedl podlahy, takže dveře nešly zavírat. Zima ukázala 
svou sílu.

Josef Volf vzpomíná, že do Deštného se nijak zvlášť netěšil, protože 
farnost neměla nejlepší pověst,  ale bylo to místo blízko jeho rodiště a 
domníval  se,  že  bude  lidu  lépe  rozumět.  Na  neděli  22.  května  1941 
ohlásil  první  bohoslužby  na  svátek  Nanebevzetí  Páně.  Hned  kolem 
1. bohoslužby  došlo  k nepříjemnosti,  přišel  se  vyptávat  strážmistr 
Raddatz,  který  byl  uporozněn  věřícími,  že  se  farář  přesně  neřídil 
oznámením říšského rozhlasu a celní stráže. Po svém nástupu vykonal 
návštěvu u obecních představitelů. Zjistil, že starosta je nadutý nacista a 
že si musí dávat pozor. Rozhodl se proto, že se více zaměří na drobný 
lid. Domníval se, že je zbožný, věřící, pilný, pracovitý a má velmi rád svůj 
rodný  kraj,  dům,  půdu.  Všichni  však  byli  německého  smýšlení,  které 
podle p. Volfa často přeháněli a důsledkem bylo připojení k Říši. To sice 
přineslo z počátku určité výhody pro chudé zemědělce. Bylo odstraněno 
clo, a mnoho mužů bylo zaměstnáno při ostraze hranic s Protektorátem 
Čechy a Morava. Za tuto službu dostávali  slušné peníze a na sezónní 
polní  práce  dostávali  dovolenou.  Tím  se  zčásti  vysvětluje,  proč  našli 
nacisté takovou odezvu. Ale důsledky už mnozí nedomysleli. Každodenní 
propaganda,  špiclování,  zákaz  poslechu  zahraničního  rozhlasu 
zpracovaly  obyvatelstvo  úplně  k obrazu  nacistickému.  Podlehli  mu 
i starší, rozvážní. Mladí propadli nacismu zcela. Vůdce A. Hitler byl pro 
ně modlou. Zdravili se „Heil Hitler“, kdo tak neučinil z přesvědčení musil 
tak činit z donucení. I faráři Volfovi doporučoval generální vikář největší 
opatrnost. Přesto se snažil  posilovat své věřící i  žáky ve škole ve víře 
k Bohu a místo výkladů o vůdci vysvětlovat, že víra je očekáváním dobra. 
Přesto  většina  považovala  A.  Hitlera  za  vyvoleného  Bohem (jak  sám 
nikdy nezapomněl zdůraznit). Nikdo si neuvědomoval, že se koupe v krvi 
nevinných obětí i vojáků na frontě. Lid od něj zpočátku očekával dobro, 
ale dočkal se pravého opaku. Jen utrpení a rány.

Od  roku  1944  –  píše  farář  Volf  ve  svých  vzpomínkách  –  se  už 
ukazovalo,  že  se válečné štěstí  od Němců definitivně  odvrátilo.  Velká 
území  na  východě  byla  obyvateli  opuštěna  před  postupující  frontou. 
I v Deštném bylo ubytováno 1500 uprchlíků. Téměř všichni byli katolíky a 
nezapomínali vyhledat duchovního. Ti také řekli J. Volfovi, že Hitler chtěl 
katolickou  církev  po  válce  úplně  zničit.  Prohlásil:  „Katolickou  církev 
rozdrtím jako páchnoucí ropuchu“.

V této  době  byl  zahájen  i  výcvik  volkssturmu.  Muži  nezpůsobilí 
vojenské služby, nebo nezletilí chlapci měli zachraňovat Říši.
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5. 5. 1945 nastal všeobecný rozklad německé armády a 8. 5. 1945 
byla  přijata  bezpodmínečná  kapitulace.  Generální  vikář  vydal 
duchovenstvu pokyn, aby matriky, bohoslužebné předměty a vše cenné 
bylo ukryto a kněží byli na svých místech ke službě lidu.

Od  5.  5.  1945  proudily  Deštným  nepřetržitě  kolony  vojska.  Všude 
musely být vyvěšeny bílé prapory,  do kterých někteří  vojáci stříleli,  ale 
většina se zachraňovala útěkem. Odhazovali vše, zbraně, sumky, deky. 
Byli hladoví a prosili o chleba i vodu. Soucitní lidé z mála dávali, co mohli, 
ale v hospodách nedostali nic. Čtyři dny a noci trval pochod německých 
vojáků.

10. 5. 1945 vrthli do Deštného partyzáni. Na obyvatelstvo padla hrůza. 
Scharführer  hitlerjugend  Adolf  Jaschke  z Paseky  si  dovolil  za  školou 
vystřelit.  Byl  okamžitě  obklíčen  a  po  krátkém výslechu  u  kostelní  zdi 
vedle  sakristie  zastřelen.  Farář  Volf  odmítl  vykonat  církevní  obřad, 
protože Adolf Jaschke vystoupil z církva.

připravila Miloslava Suchánková, kronikářka

Nová kniha 
Prof. PhDr. Zdeněk Kárník, DrSc. vydal v roce 2008 další knihu. Má 
název  „Malé  dějiny  československé  (1867-1939)“.  Jeden  výtisk 
věnoval místní knihovně. Kdo má zájem, může se přesvědčit, že se 
jedná  o  velmi  zajímavou  reprezentativní  publikaci.  Zároveň  se 
profesoru  Kárníkovi  omlouváme  za  chybné  uvedení  jeho  jména 
v loňském vydání Ročenky.

Jaroslav Hartman
V Doberské ročence 2006 byl článek o pomníku padlých z 1. světové 

války na hřbitově v Dobrém včetně seznamu padlých z Dobrého a osmi 
okolních obcí.  Mezi jmény doberských občanů, kteří  jsou uvedeni i  na 
desce pomníku se nachází jméno Jaroslav Hartman, pravděpodobně se 
domnívám, že se jedná o Jaroslava Hartmana z Chmelišť č.p. 4 (Staré 
Návse), jakož to, že Chmeliště ani dříve nebyly samostatnou obcí a vždy 
jen  místní  částí  obce  Dobré.  Možná,  že  ani  současným  nejstarším 
pamětníkům  v  obci  jméno  Jaroslav  Hartman  z  Chmelišť  nic  neříká, 
protože se narodil 2. prosince 1895 ve Chmelišti č.p. 4 a od 16. 9. 1902 
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do 2.  12.  1909  chodil  do  školy  na Lomech a  odtud  odešel  do  učení 
k mistru  pekařskému  panu  Františku  Handlovi  do  Rychnova  nad 
Kněžnou,  pradědovi  současného zubního  lékaře Jindřicha  Handla.  Na 
místě  jeho současné ordinace v  Panské ulici  v  Rychnově n.  Kn.  bylo 
tenkrát pekařství. Od 1. ledna 1913 nastoupil J. Hartman do živnostenské 
pokračovací  školy v Rychnově nad Kněžnou, kterou ukončil  1.  března 
1915  vykonáním  tovaryšské  zkoušky  z  řemeslné  živnosti  pekařské. 
Krátce po jeho vyučení pekařem byl  povolán do bojů  v  první  světové 
válce a odvelen do Ruska, kde společně s ostatními vojáky byl nahnán 
u Krasniku do bahen v nichž se utopil. Zůstaly po něm jen jeho osobní 
doklady o vzdělání, které před odchodem do války nechal u sestry a mojí 
babičky Františky Hartmanové, provdané Prázové z Rovného, od níž celý 
tento  příběh  znám,  který  mi  často  jako  vzpomínku  na  svého  bratra 
vyprávěla a bylo by škoda, kdyby jednou byl úplně zapomenut, nevědělo 
by se, kdo vlastně Jaroslav Hartman byl, i když jeho jméno je uvedeno na 
pomníku padlých z 1. světové války na hřbitově v Dobrém.

Milan Práza z Rovného
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Z KRONIK OBCÍ

Hlinné před 80 lety – 1927
29. ledna 1927 pohřeb Al. City. Byl zedníkem. V Březinách si postavil 

malou  tkalcovničku.  První  pohřeb  bez  vyznání.  Pohřbu  se  zúčastnili 
členové hasič. sboru hlineckého a doberského. Od doberských ochotníků 
obdržel  věnec jako zasloužilý  člen.  Účast  veliká.  Řeč kronikářova nad 
hrobem.

27.  března  „Jiráskovým  světem“,  přednáška  se  světelnými  obrazy. 
Přednáška odbor, uč. hospodářské školy Formana z Opočna „Jak zvýšiti 
výnosnost v zemědělství“.  Přednáška příliš  všeobecná. Zvělorékař Man 
z Opočna odpovídal na dotazy.

Divadelní představení „Rozveselená rodina“. 16. října obecní volby. Ze 
229 voličů odevzdalo 61 hl. republik., 71 lidov., 47 komun., 50 nepol. 
Zvoleni: republ. 3 man. - Josef Tomáš, Jos. Hanuš, Jan Prouza

lidová 4 man. – Frant. Neffe, V. Kubec, Jos. Pohl, Fridol. Michl
komun. 2 man. – Jos. Tojnar, Jos. Tomáš
nepolit. 3 man. – Jos. Chaloupka, Jos. Sedláček, Frant. Štěpán 

4.  června náhlá bouře s lijákem a kroupami.  Okolí  Hlinného celkem 
uchráněno.

Několik tkalců koupilo vyřaděné tovární stavy a zařídilo si je na šlapá-
ní.  Šlapadla otáčejí  kolem, které má převod na stav. Výhody: rychlejší 
práce, odpadá pohyb rukama a není třeba učení. 

Počátkem září  obdržel  kronikář  zdravotní  dovolenou. Na jeho místo 
nastoupil  Stan.  Šidlák,  uč.  z Hradce Králové,  po něm nastupoval  Jos. 
Kristejn, uč. z Hrošky.

Úroda obilí,  píce, okopanin velmi dobrá. Koncem léta koupen čistící 
stroj na obilí. Kovářovi zakoupili si rádio. Před Vánocemi silné mrazy až 
-24°C.

podle obecní kroniky připravil Josef Kučera

13



Rok 1937 v doberské kronice
Počasí  bylo  v lednu  pěkné.  Hezká  zima,  nejvíce  však  mrzlo  teprve 

v týdnu od 21.  do 28.  února.  Jaro  pěkné,  v květnu  a  polovině  června 
krásné počasí. Léto však bylo dosti deštivé a žně následkem toho dosti 
namáhavé. Podzim opět pěkný a dlouhý; příznivý čas umožnil všechny 
polní práce lehce ukončiti. Před Vánocemi napadl sníh – bylo ho velmi 
mnoho a pěkně mrzlo.

V roce 1927 zemřelo 7 osob a narodily se pouze 2 děti. U zemřelých 
stojí za zmínku smrt Adolfa Vícha. Ten se zabil na kole při jízdě navečer 
bez světla, naraziv na neosvětlený žebřinový vůz. Bylo mu teprve 16 let. 
Další mrtvý – Rudolf Maryška – se zabil elektrickým proudem ve věku 37 
let. Byl jím nabit drátěný plot okolo načesaných jablek. Stalo se tak na 
zahradě statku čp. 50. Za zvláštní zmínku stojí postava Aloise Melichara, 
rovněž  zemřelého  v roce  1937.  Ten  se  narodil  v čp.  56  a  vyučil  se 
zedníkem a ačkoliv byl dobrým řemeslníkem u řemesla nevydržel. Lesy 
ho  táhly  neodolatelnou  silou;  ve  sbírání  lesních  plodů  byl  „mistrem“. 
Říkalo se o něm, že slyší houby růst. Přezdívka „Honzák“, kterou zdědil 
po svém otci,  se mu nelíbila a byl-li  jí  volán, dovedl se silně rozzlobit. 
V létě dělal košťata hned u pramene – v lese. Stálé bydliště neměl. Od 
malička spával v létě v lesích, stozích, v zimě pak ve stodolách (ovšem 
bez vědomí hospodářů). Říkal, že od obce nikdy nic nechce. A stalo se 
i to, neb zemřel v nemocnici v Opočně ve věku 53 let a poněvadž neměl 
příbuzných, bylo tělo jeho zasláno do Prahy do anatomického ústavu.

O činnosti hasičů v roce 1937 napsal kronikář Fr. Kárník toto. Hasiči 
pálili  6.  3.  třetí  vatru  na  počest  presidenta  Osvoboditele  Tomáše 
G. Masaryka  s pořadem  a  20  září  v předvečer  pohřbu  presidenta 
Masaryka smuteční vatru s proslovem.

Sbor  měl  celkem šest  pochodových  cvičení,  se  stříkačkou  vyjel  ke 
dvěma ohňům a zúčastnil se čtyř slavností bratrských sborů. O ostatkové 
merendě  9.  února  předvedl  mlýn  na  staré  baby.  K této  rozmarné 
podívané se sešlo vzdor špatnému počasí velmi mnoho diváků.

Na valné hromadě byli do čela Sboru zvoleni za starostu Jan Škoda 
čp. 46, velitelem Jan Ruml z čp. 84, jednatelem Rudolf  Kučera čp. 31, 
pokladníkem Alois Zajíc z čp. 85. Sbor čítal 73 mužů a 14 žen.

Jednání o zřízení měšťanské školy v Dobrém
První  pokusy o zřízení  měšťanské školy  v Dobrém spadají  do roku 

1920. Druhý pokus získati zde státní menšinovou školu byl učiněn v roce 
1930 – rovněž nezdarem. Po vydání zákona o školách újezdních podána 
taková žádost  již  11.  února 1936. Poněvadž k uskutečnění takové,  za 
stávajících okolností by dlouho nedošlo, podala obec Dobré v listopadu 
1937 žádost  o povolení školy dle starého zákona, to znamená, že se 
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zavázala  školu  sama  postaviti  a  vydržovati.  Na  základě  této  žádosti 
konáno  již  3.  prosince  komisionelní  řízení  za  přítomnosti  okresního 
hejtmana JUDr. Vožického, okresního školního inspektora Václava Šilhy 
a zástupců všech interesovaných obcí a korporací. Vypracování návrhu 
na školu svěřeno architektům Kubeček a Steklík v Jaroměři. Že se obec 
k nákladnému  kroku  podniknouti  stavbu  školy  odhodlala,  přispěla  ve 
velké míře místní Kampelička, která darovala na stavbu měšťanské školy 
200 000 Kč a zaručovala obci levný úvěr.

Jak  je  známo,  příští  události  –  zábor  Sudet,  světová  válka,  stavbu 
školní  budovy  překazily,  ale  v příštím  roce  1938  byla  v Dobrém 
měšťanská škola povolena dnem 1. 9. 1938 s prozatímním umístěním ve 
škole obecné (u kostela) a v různých popisných číslech. Prvním ředitelem 
byl jmenován Jan Sitný, dobrušský rodák.

Velkou událostí roku 1937 byla smrt presidenta Tomáše G. Masaryka. 
Nemohla být opomenuta ani v zápisech místní kroniky.

Smutnou zvěst  o  úmrtí  nám všem nejdražšího  tatíčka –  presidenta 
Osvoboditele T. G. Masaryka rozhlásily ráno dne 14. září zprávy radiové. 
Smutek zavládl ve všech srdcích našich občanů a rozhovor točil se jen a 
jen okolo smutné události. Na domech vlály smuteční prapory a vlajky na 
půl  žerdi  spuštěné.  Obchodníci  upravili  výkladní  skříně  ve  smuteční 
katafalky s obrazem zesnulého presidenta.

V předvečer pohřbu 20 září shromáždilo se obecní zastupitelstvo ke 
smuteční  schůzi.  Přítomné  zastupitele  uvítal  starosta  Fr.  Mrázek.  Ve 
smutečním projevu, který vyslechli přítomní vstoje, se zmínil  o velikosti 
muže, který nám vybojoval samostatnost a sedmnáct let obezřetně náš 
mladý stát vedl. Jméno i jeho činy získaly v srdcích našich nejpevnější 
místo a budeme i našim potomkům o našem velikánu vypravovati a jej 
jim vždy jako dokonalého muže uváděti. Navečer šel pak veliký průvod 
v jehož čele kráčela školní mládež, pak hasiči v kroji, četnictvo, obecní 
zastupitelstvo a skoro všechno občanstvo vesnice v tichém průvodu od 
středu  obce  u  „Kampeličky“  na  pole  za  kostelem,  kde  byla  pálena 
smuteční  vatra.  Při  vatře  básně  dětí  i  dospělých.  ke  konci  zahráli 
hudebníci československou hymnu, načež občané v průvodu, za stísně-
né nálady, opouštěli místo projevu.

Pan  farář  Beneš,  ač  byl  požádán,  odmítl  nechati  zvonit,  jak  v den 
úmrtí,  tak  i  době smuteční  vatry.  Tuto  netaktnost  odsuzoval  kde  kdo. 
Smluvilo se proto osm mládenců, že v den pohřbu presidenta Masaryka 
zvoniti budou po celé dvě hodiny, to je od začátku pohřbu v 10 hodin do 
12. hodiny. Opatřili si klíče od zvonice a začali přesně v 10 hodin zvonit. 
Dcera kostelníkova jim přišla vyřídit farářův zákaz, ba i trestním stíháním 
hrozila,  ale  marně.  Zvonilo  se  přec  a  nevadilo  těm,  kteří  zvonili,  že 
president Osvoboditel nebyl jejich náboženského vyznání.
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Ceny v roce 1937
obilí: pšenice 139,50 Kč až 163,50 Kč za 1 q
žito 125,50 Kč až 132,50 Kč za 1 q
sladovnický ječmen 123,50 Kč za 1 q
krmný ječmen 101,50 Kč za 59-67 kg hektolitrové váhy
prasata od 5,80 Kč do 7 Kč za 1 kg živé váhy
jalovice 4,50 Kč – 5,25 Kč
krávy 4,20 Kč
býci 4 Kč – 4,75 Kč

Řezníci prodávali vepřové za 11-12 Kč za 1 kg, telecí za 8-12 Kč za 
1 kg, hovězí (jalovice) za 10-12 Kč za 1 kg a krávy za 8-10 Kč za 1 kg.

1 m3 dříví užitkového prodávala obec za 120 Kč, s příplatkem 15 Kč za 
každou vyšší třídu. Koncem roku již za 130 Kč s tímtéž příplatkem.

připravila Miloslava Suchánková, kronikářka

Jak Obec Kamenice koupila Špičák
Roku 1931 zvěděv starosta Fr.  Štěpán kdesi  v Dobrém, že má býti 

vzat  do  záboru  les  „Špičák“,  v katastru  Deštenském,  přišel  domů,  dal 
svolati obecní radu a na té ujednáno, že by bylo dobré se o les ucházeti. 
Jel proto jmenovaný na ředitelství panství do Rychnova n. Kn., aby koupi 
zjednal, avšak pro vysoké požadavky se tak hned nestalo. Vážena proto 
několikerá cesta do Prahy a Nového Města. Zjednána konečně koupě se 
samým majitelem panství Rychnovského, bývalým hrabětem Kolovratem. 
Výměra lesa jest 69,72 ha a zaplaceno 205 000 Kč, mimo převodních a 
jiných poplatků.

Peníze  vypůjčeny  od  hospodářské  záložny  v Opočně.  S koupí  lesa 
bylo  nutno  připláceti  na  hajného  Bártu  2 268  Kč  ročně.  Mimo  to  byl 
i státní dohled s pohledávkou 350 Kč ročně a plán lesů stál 1 787 Kč.

Lesním hospodářem ustanoven rolník J. Hartman čp. 40. Následkem 
neutěšené finanční situace obce, rozhodnuto poraziti  části zralého lesa 
pod Popelkovými a u Šrytrových, na nejnutnější úhradu a úroky z dluhů.

podle obecní kroniky připravil Josef Kučera
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OBEC DOBRÉ

Plnění programu zastupitelstva za rok 2007
1. Výkupy pozemků pro výstavbu bytových domků na lokalitě Lhotecká 

jsou provedeny.  Náklady 850 tis.  Kč. Rovněž jsou provedeny bez-
úplatné převody pozemků od Pozemkového fondu.

2. Zpracování projektové dokumentace k územnímu řízení pro výstavbu 
rodinných domků je rovněž provedeno a je vydáno územní rozhod-
nutí.  Zbývá  dokončit  prováděcí  dokumentace  a  dílčí  povolení. 
Náklady ca 150 tis. Kč.

3. Zahájení  realizace inženýrských  sítí  na lokalitě  Lhotecká se nepo-
dařilo kvůli zdlouhavým administrativním záležitostem.

4. Přístavba obecního domu čp. 143 je provedena, zkolaudována a pře-
dána do užívání. Náklady ca 12,5 mil. Kč.

5. Směna pozemků s Pozemkovým fondem pro průmyslovou zónu ne-
byla realizována.

6. Rekonstrukce  chodníku  k ZŠ  čp.  2  nebyla  realizována  z důvodu 
nepřidělení dotací z Programu obnovy venkova.

Hospodaření obce za rok 2007 
Příjmy:                                       rozpočet Kč      upravený v Kč           plnění v     Kč  
DPFO – závislá činnost 1 160 000 1 160 000 1 305 885
DPFO – sam. výděl. činnost 180 000 180 000 218 516
DPFO – kapitálové výnosy 70 000 70 000 83 567
daň z příjmů PO 1 320 000 1 320 000 1 373 027
daň z příjmů PO – obec 160 000 160 000 156 720
daň z přidané hodnoty 2 150 000 2 150 000 2 297 670
příjem za odnětí pozemků 8 930
poplatky za komunální odpad 350 000 350 000 364 984
poplatky ze psů 10 000 10 000 12 000
užívání veř. prostranství 5 000 14 000 14 760
poplatky z ubytování 2 000 2 000 1 495
poplatky z prov. hracího přístr. 5 000 5 000 8 673
správní poplatky 60 000 60 000 32 430
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daň z nemovitostí 360 000 360 000 413 330
neidentifikovatelné příjmy 3 899
dotace ze stát. rozpočtu 237 140 237 140 237 140
neident. dotace ze st. rozp. 143 230 143 231
neident. tranfery od krajů 28 860 28 860
vratka DSO 131 580 131 580
neident. transfery ze st. fin. akt. 500 000 500 000
invest. transfery z VPS SR 7 000 000 7 000 000
pronájem pozemků 300 000 300 000 348 340
prodej pozemků 580
obchod – nájemné 46 000 46 000 46 080
vodné 80 000 80 270 93 185
sport. zařízení v maj. obce
nájemné SK + koupaliště 100 000 100 000 105 000
byty – nájemné 30 000 30 000 34 002
náj. z nebyt. prostor 43 000 43 000 44 562
nájemné z hrobů 33 000 33 000 35 260
dobývací prostor 210 000 210 000 173 294
činnost místní správy 8 000 8 000 12 409
prodej dům čp. 140 500 000 500 000
prodej pozemků 5 640
prodej dlouhod. hmot. maj. 15 900 15 900
přijaté dary 493 000 493 000
úroky                                                    7 000                    7 000                  19 784  
celkem 6 926 140 15 747 710 16 263 742

Výdaje:                                    rozpočet v Kč      upr. rozp. v     Kč           plnění v Kč  
ochrana lesních porostů 14 960 14 960
obchod 10 000 10 000 2 938
silnice 150 000 150 000 39 781
ostatní komun. (chodníky) 600 000 470 000 0
pitná voda 50 000 50 000 0
kanalizace 30 000 30 000 46 252
mateřská škola 830 000 830 000 830 000
základní škola 810 000 890 000 890 000
knihovny 20 000 20 000 10 047
obecní kronika 35 000 35 000 4 509
místní kulturní památky 0 0 0
zál. sdělovacích prostř. 19 250 19 246
kulturní komise – věcné dary 15 000 15 000 14 510
kulturní komise ostat. výdaje 45 000 45 000 39 025
tělovýchova 270 000 270 000 270 000
dar zahrádkářům 5 000
územní plánování 30 000 160 000 178 500
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zdravotní středisko 25 000 25 000 20 608
byty 10 000 10 000 14 118
nebytové hospodářství 916
veřejné osvětlení 150 000 150 000 155 750
hřbitov 15 000 15 000 0
komunální služby 370 000 390 000 420 509
svoz odpadu 480 000 480 000 501 980
veřejná zeleň 150 000 68 000 67 005
hasiči 125 000 125 000 137 468
zastupitelské orgány 790 000 790 000 823 968
místní správa 0
platy zaměstnanců 190 000 250 000 241 248
ost. osob. výdaje – pl. dodod. 20 000 20 000 18 200
pojistné na soc. zabesp. 80 000 80 000 93 772
pojistné na zdrav. poj. 30 000 30 000 37 283
pojistné na úraz. poj. 5 000 5 000 3 563
knihy, uč. pom., tisk 30 000 30 000 38 532
drobný dlouhodob. maj. 25 000 50 000 62 095
nákup materiálu 10 000 10 000 11 382
plyn 32 000 29 732
el. energie 50 000 50 000 37 202
služby pošt 8 000 8 000 4 184
služby telekomunikací 35 000 35 000 41 362
služby peněz. ústavů 45 000 45 000 42 662
konzultace, poradenské a
právní služby 102 000 22 640 20 332
školení, vzdělávání 2 000 2 000 0
nákup ostat. služeb 50 000 215 000 135 707
opravy a udržování 10 000 10 000 0
cestovné 3 000 3 000 1 119
pohoštění 1 000 1 000 0
neinv. přísp. a náhrady 10 000 10 000 17 183
neinv. transf. obč. sdruž. 10 500 10 500
neinv. transf. obcím 2 500 6 500 6 500
nákup kolků 2 000 2 000 3 100
platby daní a poplatků 28 000 25 000 37 228
nákup dlouhod. nehm. maj. 66 000 116 616
budovy, haly, stavby 12 993 000 11 126 437
výpočetní technika 15 000 15 113
nákup projekt. dokumentace 325 530 275 525
pozemky 640 000 640 000 873 340
vratka – volby do zast. obce 26 900 26 899
příspěvek DSO 50 000 113 500 113 484
služby bank 22 000 22 000 22 684
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daň práv. osob 160 000 160 000 156 720
ostatní výdaje                                  300 000                300     000                           0  
celkem 6 921 140 18 141 834

Stavy bank k 30. 12. 2007                                                                                                        
Zůstatek KB 3 277 370,07 Kč
Zůstatek ČSOB, Poštovní spořitelna 348 059,61 Kč

Program zastupitelstva obce Dobré na rok 2008
1. Zajištění  výstavby  inženýrských  sítí  pro  24  rodinných  domků 

v Dobrém  –  voda,  kanalizace,  komunikace,  veřejné  osvětlení, 
elektrorozvody. Předpokládané náklady ca 9 mil. Kč.

2. Rekonstrukce  veřejného  osvětlení  v souvislosti  s rekonstrukcí 
nízkého napětí v Rovenských Šedivinách a Kamenici. Předpokládané 
náklady 400 tis. Kč.

3. Zastřešení  vodojemu  a  jímacího  žlabu  vodovodu  v Dobrém. 
Předpokládané náklady 100 tis. Kč. Dřevo vlastní.

4. Klimatizace obchodu v Dobrém. Předpokládané náklady 100 tis. Kč.
5. Přípravy projektů na akce se spoluúčastí obce:

a) víceúčelové hřiště u koupaliště – umělé povrchy
b) zvýšení kapacity ČOV u čp. 141. Rekonstrukce, příprava projektu – 
50 tis. Kč
c) úprava jeviště v Obecním domě, spoluúčast obce 120 tis. Kč
d) příprava projektu úpravy centra obce – ca 200 tis. Kč
e) rekonstrukce a přístavba kabin na hřišti

6. Řádné zajištění krajských a senátních voleb
7. Konání  oslav  u  příležitosti  přidělení  znaku,  praporu  a  10.  výročí 

povodně

Návrh rozpočtu na rok 2008 
Příjmy                                                                                                                 
PFO - záv. činnost 1 400 000
DPFO – sam. výděl. čin.....220 000
DPFO – kap. výnosy............81 000
daň z příjmů PO..............1 470 000
daň z příjmů PO – obec.....150 000
daň z přidané hodnoty....2 400 000
příjem za odnětí poz.....................0

popl. za kom. odpad..........350 000
poplatky ze psů...................10 000
užívání veř. prostranství......15 000
poplatky z ubytování..............2 000
popl. z prov. hrac. aut............4 000
správní poplatky..................35 000
daň z nemovitostí..............410 000
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neidentifikované příjmy.................0
dotace................................225 260
nein. dotace..................................0
nein. transfery od krajů.................0
vratka DSO...................................0
nein. transf. ze stát. fin. aktiv........0
investiční transf. z VPS SR...........0
pronájem pozemků............300 000
prodej pozemků.................150 000
obchod – nájemné...............44 000
vodné...................................45 000

sport. zařízení v maj. obce
náj. SK + koupaliště...........100 000
byty – nájemné....................45 000
nájemné z nebyt. prostor.....43 000
nájemné z hrobů..................20 000
dobývací prostor................140 000
činnost míst. správy.............10 000
prodej dlouhodob. HM..................0
úroky                                        ....................................  10 000  
celkem............................7 679 260

Výdaje                                                                                                                
obchod 110 000
silnice..................................50 000
ostat. komunikace (chod.)............0
pitná voda............................50 000
kanalizace...........................30 000
mateřská škola..................840 000
základní škola....................830 000
knihovny..............................11 000
obecní kronika.....................10 000
místní kult. památky.....................0
zál. sdělovac. prostř.............20 000
kult. komise – věc. dary.......15 000
kult. komise – ost. výd.......100 000
tělovýchova.......................270 000
dar zahrádkářům...................5 000
územní plánování.........................0
zdravotní středisko..............25 000
byty .....................................15 000
nebytové hospodářství.................0
veřejné osvětlení...............520 000
hřbitov..................................12 000
komunální služby...............420 000
svoz odpadu......................500 000
veřejná zeleň.......................70 000
hasiči.................................130 000
zastupitelské orgány..........850 000
místní správa................................0
platy zaměstnanců............250 000
ostatní osob. výdaje.............15 000
pojistné na soc. zabezp.......90 000
pojistné na ZP.....................40 000

pojistné na úraz. poj..............4 000
knihy, uč. pomůcky, tisk.......35 000
drobný dlouhod. majetek.....50 000
nákup materiálu...................10 000
plyn......................................32 000
elektrická energie................45 000
služby pošt............................8 000
služby telekomunikací.........40 000
služby peněžních ústavů.....43 000
konzul., porad. a práv. sl.....20 000
školení, vzdělávání................3 000
nákup ostat. služeb...........120 000
opravy a udržování.......................0
cestovné................................3 000
pohoštění......................................0
neinv. přísp. a náhrady.................0
neinv. transf. OS..................12 000
neinv. transf. obcím...............6 000
nákup kolků...........................3 000
platby daní a poplatků.........65 000
nákup dlouhod. nehm. maj...........0
budovy, haly, stavby.......1 488 760
výpočetní technika........................0
nákup projektové dok........250 000
pozemky.......................................0
příspěvek DSO....................13 500
služby bank..................................0
daň práv. osob...................150 000
ostatní výdaje                                   ...............................  0  
celkem............................7 679 260
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Místní knihovna v Dobrém
Naše knihovna prodělala v letošním roce několik změn. Po přestěho-

vání  Obecního úřadu do nových prostor se uvolnily místnosti  v obecní 
budově. Po provedení nutných oprav začalo stěhování z bývalé fary, kde 
byla knihovna dlouhý čas umístěna.

Současně  se  stěhováním  probíhala  inventarizace  celého  knižního 
fondu.  Zaměstnanci  Okresní  knihovny  v Rychnově  n.  Kn.  odváželi 
postupně  všechny  knihy  a  po  jejich  evidenci  je  vrátili  již  do  nových 
prostor. Knihy byly posouzeny z hlediska obsahu, některé byly vyřazeny, 
jiné nám přibyly. Byly roztříděny na beletrii a naučnou literaturu. Všechny 
knihy  byly  označeny čárovými  kódy  a  jsou  připraveny  pro  počítačový 
program.

Vzhledem k tomu, že knihy se vrátily v bednách, zůstává na knihovnici 
všechny  abecedně seřadit  a  umístit  do regálů.  Dětská literatura  je  již 
seřazena, na beletrii pro dospělé se ještě pracuje.

Další  novinkou  v místní  knihovně  bude  umístění  internetu.  V rámci 
programu internetizace místních knihoven jsme podali přihlášku na jeho 
instalaci  a  v roce  2008  by  měl  i  v naší  knihovně  být  k dispozici 
návštěvníkům.

Pro  informaci  těm  občanům,  kteří  ještě  nenalezli  cestu  do  místní 
knihovny uvádím, jak dnes půjčování knih probíhá.

Kromě knižního fondu naší knihovny jsou k půjčování nejnovější tituly 
z Městské knihovny  v Dobrušce.  Jsou to  knihy,  které  právě  vycházejí. 
Jejich výměnu provádím třikrát až čtyřikrát ročně. Výběr knih provádím 
dle  zájmu našich  čtenářů.  Pokud  má někdo  požadavek  na  určitý  titul 
(i v angličtině) i  např. povinnou četbu pro studenty, který není v našem 
knižním fondu, zajistím jeho půjčení v Dobrušce, případně za poštovní 
poplatek, jeho zaslání z jiné knihovny.

Půjčování knih z naší knihovny je bezplatné.
Mezi  čtenáři  převažují  děti  a  mládež.  Je  potěšující,  že  i  dospělí  si 

začínají nacházet cestu za dobrou knihou. Oproti loňskému roku se počet 
čtenářů zdvojnásobil.

Pokud se chcete i Vy zařadit k návštěvníkům naší knihovny, těším se 
na Vás každou středu od 15. do 17. hodin. 

Bohuslava Zajícová, knihovnice
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ŠKOLY

Mateřská škola
Charakteristika školy

Mateřská  škola  Dobré  je  od  1.  1.  2003  příspěvkovou  organizací. 
Součástí mateřské školy je školní jídelna. Zřizovatelem je Obecní úřad 
Dobré, který nám poskytuje finance na provoz. Rozpočet od obce v roce 
2007  byl  830  tis.  Kč.  Rozpočet  na  platy  nám  poskytuje  MŠMT 
prostřednictvím  KÚ  v Hradci  Králové  a  o  tomto  rozpočtu  jednáme 
s odborem školství při MÚ v Dobrušce.

Materiálně - technické zabezpečení
Budova MŠ slouží již od roku 1982, a proto hodně financí spotřebuje 

údržba.  Budova  je  vytápěna  plynem  –  propan  butanem.  Pro  zvýšení 
bezpečnosti dětí jsou hlavní dveře opatřeny kódovým zabezpečovacím 
zařízením  a  instalována  bezpečnostní  klika  v chodbě  1.  i  2.oddělení. 
Každý  rok je  prováděna revize  sportovního  náčiní,  ostatní  revize  jsou 
prováděny dle plánu.

Opravy provedené v roce 2007
- výměna starého koberce v herně 1. odd. za nový koberec
- úprava výšky servírovacích vozíků a jejich oprava
- kovový kolotoč na zahradě doplněn podlážkou
- oprava „houpadel – slon, kůň“ na šk. zahradě
- oprava venkovních hracích prvků – „čert“, „medvěd“, „koza“
- nátěr plechových částí na střeše
I  když  jsme provedli  už mnohá vylepšení  a  opravy,  některé  problémy 
stále přetrvávají.
Přetrvávající největší problémy:
- obtížná regulace teploty v místnostech – potřebná realizace opravy 

topení 
- ze západní a severní strany je většina starých dřevěných oken a těmi 

při větších deštích zatéká a tvoří se mapy na zdi – potřebná výměna 
zbývajících oken

- přestavba terasy na místnost pro odpolední odpočinek dětí
- velká energetická náročnost - zateplení budovy
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Mateřská škola Dobré
Provoz je celodenní od 6.15 do 16.00 hodin. Máme smíšená oddělení, 

do jedné třídy mateřské školy zařazujeme děti zpravidla od 3 do 6ti let, 
sourozence společně, dle přání rodičů. Vždy dodržujeme kapacitu školy.

Režim  dne  je  stanoven,  ale  učitelky  ho  operativně  přizpůsobují 
potřebám  a  zájmům  dětí.  Dodržovány  musí  být  doby  na  jídlo,  pobyt 
venku,  pohyb  a  odpočinek.  Volné  a  řízené  činnosti  učitelka  volí  dle 
vlastního  uvážení.  Rodiče  mají  možnost  při  adaptaci  dítěte  na  nové 
prostředí pobývat s ním ve školce a hrát si s ním. Je to pozitivní možnost, 
jak nevystavovat dítě stresu. Využilo ji několik rodičů. 

Každá  třída  má  své  jméno,  svou  třídní  učitelku.  Další  učitelka  a 
ředitelka  se  střídají  v obou  třídách  dle  4  týdenního  rozpisu  služeb. 
Nedostatek byl v tom, že v době her a činností, kdy je ve školce nejvíce 
dětí, nebyly přítomny v odděleních vždy 2 učitelky. Proto jsme přibrali na 
pomoc 5. učitelku. Při této organizaci se děti mohou rozdělit na činnosti 
dle zájmu a tím se zkvalitní výchovná práce. Při režimových činnostech 
pomáhá školnice MŠ. Při  odpočinku je organizován nespavý režim,  to 
znamená,  že  děti,  které  neusnou,  se  mohou  věnovat  potichu  nějaké 
činnosti.  Pro  předškoláky  jsou  organizovány  středeční  turistické 
vycházky. Předškoláci mají místo odpočinku odpolední zájmové kroužky. 
Zde  se  seznamují  při  výtvarném  kroužku  s různými  výtvarnými 
technikami,  vytvářejí  zajímavé  obrázky,  které  paní  učitelka  Poláčková 
vystavuje  na  nástěnkách  v chodbě  místní  prodejny  potravin.  Další 
kroužky pro přípravu do školy jsou: poznáváme svět, vytváření z různých 
materiálů,  matematické  představy;  hudebně  –  pohybové  činnosti, 
výchova k ekologickému chování; správná řeč – jazyková výchova.

Děti mají možnost prožitkového učení, což znamená poznávat svět na 
základě prožitku, činnosti. Proto jsme s dětmi pekli, připravovali ovocný 
salát,  sázeli  kytičky  pro  maminky  apod.  Předškoláci  vyráběli  v zimě 
krmení pro ptáčky.  Prostě se snažíme ukazovat  dětem svět  zajímavě. 
I proto  jsme  pozvali  do  školky  zajímavé  osobnosti.  Dr.  Pavel  Světlík 
s manželkou dětem vyprávěl o ptáčcích, šel s nimi na procházku, kde jim 
ukazoval, jak se odchytávají ptáčci, kroužkují a proč. Dr.Jiří Mach, ředitel 
muzea v Dobrušce,  zase  dětem vyprávěl  příběhy  z minulosti  i  pověsti 
o původu jména obce Dobré, Kamenice a Bílý Újezd.

Za velmi pozitivní považujeme dobrou spolupráci se ZŠ Dobré. Naše 
děti  se  účastní  spolu  se  „školáky“  různých  akcí.  Žáci  1.  -  5.  ročníku 
zahráli  pro  naše děti  několik  pohádek:  „O červené  Karkulce“,  O zlém 
kocouru  a  o  bílé  řepě“.  Žáci  vyšších  ročníků  připravili  pro  naše  děti 
k svátku na Den dětí velmi pěkné hry, soutěže a perfektní opékání buřtů 
na  fotbalovém  hřišti.  Paní  učitelka  Mgr.  Vidláková  pozvala  budoucí 
předškoláky  podívat  se  na  vyučování  do  1.  třídy  a  při  slavnosti 
„Rozloučení s předškoláky“ si je ve školce symbolicky převzala do ZŠ a 
paní S. Zajícová jim za obec předala dárečky.  V prosinci  nás navštívil 
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Mikuláš  s čerty,  což  pro  nás  připravili  deváťáci  a  dárečky  věnovala 
prodejna potravin díky její vedoucí paní J. Prázové.

ČČK  organizuje  pro  své  budoucí  instruktory  cvičnou  akci  v areálu 
koupaliště. Na tu nás zase pozvali a tentokrát připravili pro děti pohádku 
„O veliké  mrkvi“a  minidiskotéku.  Některé další mimořádné aktivity  jsou 
popsány níže v seznamu akcí.

Za nejdůležitější považujeme spolupráci s rodiči a ta se většinou daří. 
O veškerém dění ve školce informujeme rodiče v listu „Mateřinka“, která 
vychází již 13.rokem.

Prostředí  je  vybaveno  množstvím  hraček  a  pomůcek.  V každém 
oddělení  jsou  koutky  na  námětové  hry  –  kuchyňka,  obchod,  dopravní 
koberec,  doktorství,  kadeřnictví,  domeček  pro  panenky,  apod.  na 
odpočinek  slouží  molitanový  koutek,  na  zkvalitnění  hudební  výchovy 
elektronické varhany a rytmické nástroje, na výtvarné a pracovní činnosti 
množství různých druhů pastelek, papírů a výtvarných pomůcek.

Vybavení školky se snažíme doplňovat  podle potřeby.  V tomto roce 
byly zakoupeny drobné sportovní potřeby – míče, obruče, gymnastické 
lano,  skákací  panák,  drobné  hračky  a  výukové  magnetické  obrázky. 
Z větších věcí byl nakoupen: vysavač ECO Systém, počítač s vybavením, 
odpočinkový kout Duha, pojízdná skříňka na výtvarné pomůcky a Duplo 
vlaková sada de luxe. 
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Školní  jídelna  je  od  1.  1.  2003  součástí  našeho  zařízení.  Kapacita 
kuchyně je naplněna, zapsáno bylo 190 strávníků. Vaří se obědy pro děti 
a  zaměstnace  ZŠ  Dobré,  ZŠ  Podbřezí  a  MŠ  Dobré,  pro  které  se 
připravují  ještě  dopolední  a  odpolední  svačiny.  ZŠ Dobré má výdejnu 
jídel, kam kuchařky obědy musí převážet a vydávat. ZŠ Podbřezí si pro 
obědy jezdí do kuchyně. 

V červnu  kuchařky  s pomocí  ostatních  zaměstnanců  MŠ  upekly 
výborné koláče na akci “Setkání důchodců“ na koupališti.

25. výročí 
Významnou akcí tohoto roku byla oslava 25. výročí otevření mateřské 

školy. Na tento den 4. května jsme pozvali všechny bývalé zaměstnance, 
pana starostu a další. Děti je přivítaly krátkým programem, po kterém si 
všichni  prohlédli  budovu  MŠ  a  zavzpomínali  na  uplynulá  léta.  Díky 
šikovnosti  kuchařek  a  ostatních  zaměstnanců  byli  hosté  spokojeni  a 
odcházeli  s malým  dárečkem  „kytičkou“,  obrázkem  a  mimořádnou 
„mateřinkou“.

Pracovníci školy
5 pedagogických pracovnic MŠ: 
Hana Poláčková, zástupkyně ředitelky, 

kvalifikovaná, 34 let praxe, 100 % úvazek
Eva Ševcová, učitelka MŠ, 

kvalifikovaná, 23 let praxe, 100 % úvazek
Markéta Švihálková, učitelka MŠ, 

nekvalifikovaná, 1/2 roku praxe, 75 % úvazek
Marcela Reichrtová, učitelka MŠ, 

nekvalifikovaná, 1/2 roku praxe,10 % úvazek –  
- pracovní smlouva od 1. 9. 2007

Vladimíra Paštiková, ředitelka MŠ,
kvalifikovaná, 31 let praxe, 100 % úvazek

2 nepedagogické pracovnice MŠ:
Vladimíra Fléglová, domovnice-školnice, 100 % úvazek
Vladimíra Fléglová, topič, 10 % úvazek
Kateřina Pleskotová, uklizečka – pomáhá s lehátky, 7 % úvazek

Rozmístění:
1. odd. „SLUNÍČKA“ - třídní učitelka Eva Ševcová + Švihálková, 

Reichrtová, Paštiková 
2. odd. „BROUČCI“ - třídní učitelka Hana Poláčková + Švihálková, 

Reichrtová, Paštiková 

5 pracovnic školní jídelny:
Marcela Reichrtová provozář - vedoucí stravování, 75 % úvazek
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Věra Frimlová vedoucí kuchařka, 92 % úvazek
Marcela Frymlová kuchařka, 89 % úvazek
Zdeňka Poulová kuchařka, 73 % úvazek
Kateřina Pleskotová, pracovnice obchodního provozu 55 % úvazek

Mzdovou účetní a účetnictví pro naši organizaci vykonávala pracovnice 
Sportovního klubu Dobré paní Jarmila Hynková a od září  2007 slečna 
Petra Čtvrtečková.

DVPP - Pedagogičtí pracovníci se vzdělávali a navštívili 25 seminářů, 
kde čerpali nové poznatky a náměty pro náročnou práci s dětmi a všímali 
si  prostředí,  protože i  zde ve školce chceme zmodernizovat  hernu pro 
děti.

Údaje o přijímacím řízení nebo o zařazování dětí
Za důležité pro naši školku považujeme zájem rodičů, kteří zapsali své 

děti  do  naší  MŠ,  a  to  i  ze  vzdálených  obcí.  Svědčí  o  tom  neustále 
narůstající počet zapsaných dětí:

Školní rok 2006 – 2007 50 dětí
1. oddělení – od září 25 dětí ve věku 2,5 až 7 let, + 1
2. oddělení – od září 25 dětí ve věku 2,5 až 7 let + 2
odchod do ZŠ 14 dětí
zapsáno nových 15 dětí
Školní rok 2007 – 2008 51 dětí

Praxe:  slečna  Petra  Netíková,  studentka  3.  ročníku  Evangelické 
akademie Náchod: 1.10. – 12.10. 2007 pod vedením H.Poláčkové.

Všem, kteří nám pomáhali při výchově našich nejmenších, děkujeme. 
Děkujeme sponzorům:  Kerson Dobré,  PZP Dobré,  Potraviny  Bartoš 

Dobré. Děkujeme panu starostovi Michlovi a zastupitelstvu OÚ Dobré

Paštiková s kolektivem

Výlet na koncert „Návštěva v ZOO“ do Hradce Králové
Filharmonie Hradec Králové zaslala do naši MŠ nabídku na výchovný 

koncert. Paní ředitelka nabídku přijala a my jsme se s dětmi 13. 4. 2007 
rozjeli společně se ZŠ do HK.

V týdnu  před  koncertem jsme se  seznamovali  s hudebními  nástroji, 
zpívali jsme a poslouchali gramofonové desky např. Vltavu od Bedřicha 
Smetany. Velmi se nám líbilo, když Eliška Balcarová přinesla housličky a 
zahrála nám několik známých písniček. Na „malý koncert“ jsme pozvali 
i paní kuchařky a všem se nám její hra na housle moc líbila.
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Cesta do HK nám ubíhala rychle. Pozorovali jsem krajinu a dopravní 
ruch  ve  velkém  městě.  Po  vstupu  do  budovy  Filharmonie  si  děti  se 
zájmem prohlížely velké prostory. Koncert s názvem „Návštěva v ZOO“ 
zahájil  pan  dirigent  Miloš  Machek.  Humorně  a  přiměřeně  dětem  nás 
uvedl do světa zvířátek. Sám zvířátka předváděl i pomocí převleků a vše 
doprovázela hudba velkého symfonického orchestru. Ukázky ze skladeb 
O. Nedbala, P. I. Čajkovského, I. Stravinského, B. Martinů, L. Odstrčila, 
P. Skoumala a dalších v podání velkého orchestru byli pro děti mnohem 
zajímavější než poslech gramofonových desek. Děti byly vyprávěním a 
hudbou nadšené. 

Po koncertu jsme si prohlédli  budovu Filharmonie. Při procházce po 
nábřeží děti viděly loď, labutě, kačeny i rybáře. 

Tato akce byla velmi zdařilá, líbila se dětem i dospělým. Pokud bude 
příště v nabídce Filharmonie HK pořad pro děti, byla bych pro, abychom 
jeli znovu.

E. Ševcová s kolektivem
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Mimořádné akce školy

Výuka plavání
Plavecký bazén Dobruška, 15 předškoláků
- v období listopad, prosinec se uskutečnilo 5 lekcí plaveckého výcviku

Exkurze
29. 3. 07 návštěva Městské knihovny v Rychnově n.Kn., 34 dětí
- spojeno s divadlem v Rychnově n. Kn.
- knihovnice seznámila děti s dětským oddělením knih 
23. 4. 07 návštěva Hasičského záchr. sboru v Rychnově n. Kn., 34 dětí
- děti měly možnost si prohlédnout vybavení hasičských vozů, zkusit si 

hasičkou výbavu – oblek, přilbu atd.
7. 6. 07 návštěva předškoláků v 1. tř. ZŠ, 12 dětí
- předškoláci se podívali do 1. třídy ZŠ, aby poznali prostředí ZŠ
- pí. učitelka pro nás připravila s prvňáčky malé vystoupení a ukázku 

toho, co se děti v 1. třídě učí

Divadla
29. 1. 07 „O Palečkovi“ - Rychnov n. Kn., 21 dětí
- pěkné divadelní představení, dětem se velmi líbilo
27. 2. 07 „O třech prasátkách“ – Rychnov n. Kn., 28 dětí
- veselé představení, děti se hodně nasmály, opět spokojenost
29. 3. 07 „Jak pan Slepička a paní Kohoutková malovali velikonoční 

vajíčka“ - RK, 34 dětí
- představení s velikonoční tématikou
23. 4. 07 „Jak potůček Káču málem k moři přivedl“ - RK, 34 dětí
- veselý příběh plný písniček
29. 5. 07 „Nápad myšky Terezky aneb o zlé koze“ – RK, 38 dětí
- pěkná pohádka o „dobru a zlu“
13. 6. 07 „Krakonošovy třešně“ – divadlo v MŠ, 36 dětí
- veselé divadelní představení
18. 6. 07 „O kohoutkovi a slepičce“ – Rychnov n. Kn., 35 dětí
- divadelní představení mělo nejmenší úspěch ze všech uskutečněných 

představení v tomto roce
27. 6. 07 Divadlo dětí v Základní škole v Dobrém, 32 dětí
- žáci 1 - 5 tř. ZŠ zahrály dětem z MŠ upravené pohádky „O červené 

Karkulce a zlém kocourovi“ a „O bílé řepě“ – dětem se divadélko líbilo
24. 9. 07 Divadlo v Rychnově nad Kněžnou, 36 dětí
- „Když jde kůzle otevřít“ – pěkné a poučné divadelní představení
18. 10. 07 Divadlo v RK, 34 děti
- „Jak Krakonoš pekařku Jířu napravil“ - pohádka o špatných a dobrých 

lidských vlastnostech
8. 11. 07 Divadlo v RK, 31 dítě
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- „Růženka a Kopřivěnka“
3. 12. 2007 Divadlo v MŠ, 31 dítě
- „Zlatovláska“ – loutková pohádka v podání p. Bílka, herce z HK + děti 

z I. stupně ZŠ Dobré
14. 12. 2007 Divadlo v RK, 25 dětí
- „Kde se vzaly vánoce?“

Školní výlety
29. 5. 07 Zámecký park Častolovice, 38 dětí
- děti navštívily zámeckou oboru, kde krmily zvířata, dále návštěva mini 

ZOO v areálu zámeckého parku
6. 6. 07 Perníková chaloupka na Kunětické hoře u Pardubic, statek 

Bědovice, 38 dětí
- děti si prohlédly Perníkovou chaloupku, vyslechly pohádku
- na statku v Bědovicích se povozily na koních
- výlet se zdařil, děti byly opět spokojené
18. 10. 07 Výlet do Častolovic, 34 děti
- prohlídka zámecké obory a MINI ZOO v Častolovicích, krmení zvířátek

Dětská vystoupení
15. 4. 07 Zlatá svatba – manželé Kučerovi z Hlinného, 6 dětí
- pásmo písniček, básniček a tanečků, zdařilé, děti dostaly od manželů 

Kučerových dort
4. 5. 07 Oslava 25. výročí otevření MŠ, 24 děti
- vystoupení dětí k příležitosti 25. výročí vzniku MŠ
- pěkné vystoupení ocenili všichni zúčastnění
2. 6. 07 Vítání občánků, OÚ Dobré, 5 dětí
- velmi zdařilé vystoupení – soubor písniček a básniček
27. 10. 07 Vítání občánků OÚ Dobré, 5 dětí
- pásmo písniček a básniček
24. 11. 07 Vítání občánků OÚ Dobré, 5 dětí
- soubor písniček a básniček
5. 12. 07 Besídka pro rodiče, 33 děti
- besídka s Mikulášem pod názvem:„Čertovská školička“

Koncerty
13. 4. 07 Koncert Hradecké filharmonie - „Návštěva v ZOO“, 35 dětí
- moc hezký koncert spojený s prohlídkou budovy filharmonie v Hradci 

Králové, prohlídkou hudebních nástrojů 
- koncert dirigoval p. Miloš Machek
9. 5. 07 Koncert ZUŠ v Dobrušce, 14 dětí
- vystoupení žáků ZUŠ – hra na hudební nástroje, dramatizace pohádky 
„O Popelce“
- dětem se vystoupení velmi líbilo
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4. 6. 07 Varhanní koncert v kostele v Dobrém, 21 dětí
- koncert spojený s prohlídkou varhan připravili studenti Pardubické 

konzervatoře
17. 12. 07 - tělocvična ZŠ Dobré, 12 předškoláků
- koncert flétnového souboru „Sarabanda“
20. 12. 07 – vánoční koncert v kostele, 27 dětí
- zpěv vánočních koled 
- soubor„Valánečka“
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Výstavy
27. 2. 07 Výstava výtvarných prací žáků ZUŠ z Týniště n. Orl. – Rychnov 

n. Kn., 28 dětí
- krátká návštěva výstavy byla spojena s návštěvou divadelního 

představení v RK
8. 11. 07 Výstava ve vzdělávacím středisku v Rychnově n. Kn., 31 dětí
- ukázka dětských prací ZŠ Olešnice v Orl. horách – „zvířátka“

Besedy s osobnostmi v MŠ
22. 5. 07 Mgr. Jiří Mach – ředitel muzea v Dobrušce – téma „Pověsti 

z Orlických hor“, 36 dětí
- pan Mgr. Mach dětem přijel do MŠ vyprávět pověsti z Orl.hor – jak 

vzniklo Dobré, Kamenice a Bílý Újezd
- vyprávění bylo moc pěkné, dětem srozumitelné
19. 6. 07 dr. Pavel Světlík – z ekologické skupiny A Rocha – téma 

„Beseda o ptácích a přírodě v přírodě“, 31 dětí
- vyprávění dr. Světlíka a jeho ženy bylo moc hezké, srozumitelné malým 

dětem
- společně jsme poté vyšli na procházku do lesa, kde děti názorně viděly, 

jak se připravuje síť na odchyt ptáků

Jiné akce školy a prezentace
8. 3. 07 Besídka pro maminky, 32 dětí
- děti pro maminky připravily vystoupení, předaly dárečky a kytičky, které 

samy vypěstovaly 
23.3.07 Dívčí koledování, 32 dětí
- na zahradě MŠ chlapci schovali sebe a vajíčka pro holčičky, ty je poté 

hledaly a koledovaly - dětem se koleda moc líbila
3. 4. 07 Chlapecká koleda, 41 dětí
- chlapci dívkám „oplatili“ jejich koledování stejným způsobem – opět 

nadšení a radost dětí
1. 6 .07 Oslava Dne dětí v MŠ, 37 dětí
- učitelky pro děti připravily soutěžní dopoledne na zahradě MŠ, děti na 

závěr dostaly od pí. ředitelky dort
- akce velmi zdařilá, děti spokojené
5. 6. 07 Pohádkové dopoledne na hřišti u koupaliště, 38 dětí
- žáci 9. tř. ZŠ pro děti z MŠ připravili dopoledne plné her a soutěží 

s občerstvením
- dětem se soutěžení moc líbilo, na závěr dostaly medaile, nejlepší 

i diplom - v MŠ všechny děti dostaly dárečky 
21. 6. 07 „TULÁCKÁ NOC“ pro předškoláky, 11 dětí
- v odpoledních hodinách děti odjely v doprovodu učitelek na výlet do 

Opočna (prohlídka parku, obory a zámku), v MŠ pro ně bylo 

32



připraveno soutěžení na dopravním hřišti, večer opékání párků, 
diskotéka a hledání pokladu

- děti spaní v MŠ zvládly dobře
26. 6. 07 Rozloučení s předškoláky v MŠ, 13 předškoláků +  9 mladších 

dětí
- předškoláci připravili pro rodiče a pí. učitelku z 1 .tř. ZŠ vystoupení 

(vystoupení přihlíželi i mladší kamarádi)
- na závěr si je paní učitelka symbolicky „převzala“, děti dostaly dáreček 

od Obecního úřadu Dobré
- akce se zdařila
28. 6. 07 Dopoledne s Českým červeným křížem, 30 dětí
- akce se uskutečnila v areálu koupaliště, budoucí instruktoři ČČK 

připravili pro děti pohádku „O veliké mrkvi“, mini diskotéku a 
občerstvení

21. 9. 07 „Drakiáda“, 37 dětí
- akce dětí ze ZŠ Dobré + děti MŠ
2. 10. 07 „Mimořádné situace“, 40 dětí
- akce ZŠ Dobré, které se účastnily i děti z naší MŠ
- ukázka práce záchranářů (první pomoc při autonehodě, přenášení 

zraněného…)
17. 10. 07 Pečení posvícenských koláčů, 37 dětí
- práce s těstem, radost z vlastnoručně vyrobených koláčků
1. 11. 07 „Jak válčili Husité“, 36 dětí
- seznámení s obdobím Husitů, ukázka zbraní, oděvů atd.
- akce proběhla v tělocvičně ZŠ Dobré
12. 11. 07 Pečení Martinských rohlíčků v MŠ, 33 děti
- práce s těstem
- děti si rohlíčky odnesly domů a pochutnaly si na nich zároveň v MŠ
16. 11. 07 Focení dětí, 19 dětí
- rodiče měli možnost přivést k focení i sourozence dětí (z technických 

důvodů se focení opakovalo ještě 30. 11. 2007)
18. 12. 07 Vánoční dopoledne v MŠ, 39 dětí
- rozsvícení vánočního stromečku
- společné zpívání koled u stromečku, soutěže pro děti, rozbalování 

dárečků

Prezentace výtvarných prací
Zodpovědná učitelka H. Poláčková, stálá výstava na nástěnkách 

u obchodu potravin, počet dětí nezjištěn
- výměna výkresů k ročnímu období

Zpracovala Markéta Švihálková, DiS
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Základní škola
V každém roce se skrývají vlastně tři úplně odlišné roky. Kalendářní, 

astronomický a konečně rok školní. Na rozdíl od předchozích, školní rok 
začíná až v září, stejně jako sezona divadelní, koncertní a výstavní. Není 
to  náhoda.  Divadlo,  koncertní  i  výstavní  síň  mají  se  školou  mnoho 
společného! Tak jak tomu bylo v roce 2007?

Základní  škola  nadále  pracovala  v programu  Zdravá  škola,  byla 
součástí  Evropské sítě zdravých škol.  Podpora zdraví,  široká a pestrá 
škála  zajímavých  činností  sportovních  i  naukových,  možnost  sebe-
realizace, pocitu úspěchu, uspokojení a zvýšení  zdravého sebevědomí 
bylo hlavní náplní naší každodenní práce.

Začátek  kalendářního  roku  se  rovná  konci  I.pololetí  roku  školního. 
A pro nás kantory to byl měsíc velmi perný. Hlavní náplní bylo pololetní 
hodnocení v podobě vysvědčení. Proběhl také zápis žáků do 1.ročníku 
ZŠ.  Letos  se  konal  15.  ledna.  Na  budoucí  prvňáčky  čekalo  kouzelné 
prostředí se spoustou pohádkových postav a zajímavých dárků. K zápisu 
přišlo 13 žáků, do školy jich nastoupilo 10.

Leden proběhl i v napjaté atmosféře příprav na tradiční společenskou 
událost -  školní ples SRPD. Konal se 3. února a věříme, že zajímavý 
program, bohatá tombola, vkusná výzdoba sálu a neúnavně hrající hudba 
přispěly ke spokojenosti všech přítomných. Náš dík patří všem, kteří se 
na přípravě a hladkém průběhu plesu podíleli!

Začátek  II.pololetí  se  nesl  v duchu  takových  akcí,  jako  byly  besedy 
s Policií ČR, Městskou policií Dobruška (15. 2.), besedy o drogách (6. 2., 
14. 2., 28. 2.) s žáky I.a II.stupně. Jsou to aktivity, kterými do vyučování 
zařazujeme teoretické poznatky a poučení proti negativním jevům, jakými 
jsou drogy, agresivita, násilí, šikana,atd.

Březen,  za  kamna  vlezem…  My  za  ně  nevlezli  a  hned  1.  března 
vyrazili  na zimní stadion do Opočna, kde si žáci I.a II.stupně zabruslili, 
zasoutěžili,  zazávodili.  Druhý  březnový  týden  prožili  žáci  7.  ročníku 
v Orlických  horách,  kde  se  konal  tradiční  lyžařský  výcvik.  Různé 
sportovní disciplíny si mohli žáci vyzkoušet i 24. 3. v Deštném v Orlických 
horách  na  „Karnevalu  s Rampušákem“-  programu  v rámci  projektu 
Sportem proti drogám.

Na  měsíc  duben  připadly  nejvýznamnější  svátky  jara  -  Velikonoce. 
S Velikonocemi je spojeno hodně zvyklostí  a mnohé z nich jsme si  ve 
škole připomínali v rámci projektového vyučování. Žáci například vytvářeli 
velikonoční aranžmá, učili se plést pomlázku, zdobit kraslice a perníčky, 
užili si „holčičí a klučičí“ koledu ve škole, navštívili divadelní představení 
„Jak pan Slepička a paní Kohoutková malovali vajíčka.“ V dubnu proběhly 
další kulturní a sportovní  akce. Návštěva Filharmonie v Hradci Králové 
(13.  4.)  a  divadla  v Rychnově  nad  Kněžnou (23.  4.),  turnaje  v halové 
kopané (11. 4.), ve stolním tenise (18. 4.), malé kopané CocaCola cup 
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(26.  4.).  Nepochybně  velkou  akcí  pro  děti  byl  i  poslední  dubnový 
podvečer, podvečer plný kouzel a čar,pálení čarodějnic. Dlouhý průvod, 
který směřoval od školy u kostela na koupaliště, byl ozdoben lampiony, 
čarodějnicemi různých velikostí a podob! Na koupališti už na ně čekala 
hranice!  30.  4.  se  uskutečnil  i  sportovní  den II.stupně,  kdy žáci  odjeli 
plavat do AQUA centra do Hradce Králové.

Sportovní  aktivity  prolínaly  celým  měsícem  květnem.  4.  5.  atletika, 
11. 5. fotbal, 14. 5. okresní přebor v orientačním běhu,18. 5.softbal, 22. 5. 
atletika, 23. 5. florbal, 29. 5. akce Sportem proti drogám. V květnu se také 
uskutečnil  sběr  papíru.  24.  května odjeli  žáci  I.stupně na školní  výlet. 
Tentokrát si vyšlápli na Velkou Deštnou, prohlédli si muzeum v Deštném 
a  Kačenčinu  zahrádku,  besedovali  s ochránci  přírody  z Chráněné kra-
jinné oblasti Orlické hory.

A  byl  tu  červen  a  s ním  další  školní  výlety  II.stupně-  Suchý  vrch, 
Karlštejn. 4. 6. se uskutečnil v doberském kostele varhanní koncert pro 
žáky  1.  až  9.  ročníku,  v odpoledních  hodinách  studenti  konzervatoře 
v Pardubicích  zahráli  a  zazpívali  ještě  jednou,  ale  pro  veřejnost.  Po 
zasloužené školní práci odjeli někteří žáci zdejší školy na ozdravný pobyt 
do Chorvatska(8. - 17. 6.). A přiblížily se dny loučení. Předškoláci se přišli 
podívat  do  1.  třídy,  prohlédli  si  budovu  I.  stupně.  Učitelé,  rodiče, 

35

Ze školního výletu. Foto: archiv ZŠ



představitelé  OÚ se  slavnostně  rozloučili  s žáky  9.  ročníku,kteří  školu 
opouštějí.  Na 29. června připadl konec školního roku- vysvědčení. Pro 
někoho  radost,  pro  jiného  trochu  smutku,  ale  pro  všechny  radostná 
představa letních prázdnin.

Žáci 9. ročníku, kteří ukončili školní docházku v roce 2007
Bauková Zuzana Dobré
Cvejnová Daniela Kamenice
Fingerová Barbora Dobré
Horák Jakub Dobré
Chaloupka Tomáš Hlinné
Jánešová Jana Hlinné
Kábrtová Nikola Dobré
Kočí Lukáš Spáleniště
Lunka Martin Dobré
Mádr Pavel Hlinné
Melichar Václav Kamenice
Michlová Lucie Rovné

Moravec Jan Dobré
Mrázková Barbora Lhota
Netík Jaroslav Spáleniště
Netíková Kateřina Spáleniště
Piskorová Miriam Lhota 
Pop Ondřej Lhota
Reichrtová Veronika Dobré
Rygl Evžen Dobré
Šubrt Martin Dobré
Vágner Jan Dobré
Ulrych Ladislav Rovné
Zange Martin Dobré
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Člověk se ani nenaděje, léto je pryč a už je tu první školní den.To se 
těžko vstává po dvou měsících prázdninového lenošení! Školní rok 2007 
-  2008  začal  3.  září.  Ředitelkou  je  paní  Blanka  Rašková,  výchovným 
poradcem pan Josef Ptáček. Škola má 7 tříd s 97 žáky. 

1. třída (1. a 2. ročník) tř. u. M. Vidláková
2. třída (4. ročník) tř. u. B. Kubcová
3. třída (3. + 5. ročník) tř. u. L. Hovorková
4. třída (6. ročník) tř. u. I. Moravcová
5. třída (7. ročník) tř. u. L. Preiniger
6. třída (8. ročník) tř. u. D. Dragounová
7. třída (9. ročník) tř. u. J. Ptáček
školní družina vychovatelka A. Dostálová

Na škole  dále  vyučuje  na zkrácený  úvazek  paní  uč.  J.  Netíková  a 
D. Michlová, pan uč. M. Kaliba

Žáci 1. ročníku, kteří nastoupili do školy v roce 2007
Dragoun Jonáš Svinná
Gergely Adam Dobré
Lemfeld Filip Lhota
Náglová Markéta Dobré
Novák Jakub Dobré

Poláček Bohuslav Dobré
Rozinková Lenka Dobré
Rychlý Adam Dobré
Ševc Bohumil Dobré
Šinták Michal Hlinné

Škola pokračuje v projektu Zdravá škola, v projektu škol podporujících 
zdraví. Žáci mohou navštěvovat řadu zajímavých kroužků – hru na flétnu 
a kytaru,  kroužek společenských her,  fotbal,  stolní  tenis,  informatiku a 
sportovní hry. Náboženství vyučuje páter Hoffman.

Hned od září se snažíme pracovat s plným nasazením. Snažíme se 
vyučovat  zajímavě,  netradičně,  snažíme  se  žákům  zprostředkovat 
informace nejen od tabule a v lavicích,  ale i  v jiném prostředí.  A výčet 
akcí naší školy, myslím, tomu napovídá! 

20. 9. odjeli žáci II. stupně do Velkých Losin, kde si prohlédli elektrárnu 
a  seznámili  se  s ruční  výrobou  papíru.  Žáci  I.  stupně  si  pro  změnu 
chystali draky různých tvarů a tváří a vyrazili s nimi 21. 9. na Chmeliště. 
Počasí se vydařilo a děti si drakiádu užily. 

Hned na začátku října navštívilo doberskou školu Občanské sdružení 
NAPLNO. Ve škole proběhl branný den, kdy si žáci rozděleni do malých 
skupin mohli „prožít“ takové krizové situace jako je například havárie! Ale 
hlavně se učili, jak se v takových situacích zachovat, jak pomoci! 16. října 
odjeli žáci 1. – 5. ročníku do České Skalice, kde probíhaly Dny textilních 
řemesel  pod názvem „Jak krteček ke  kalhotkám přišel“.  Každý  žák  si 
svými  šikovnými  prsty  zkusil  lámání  lnu,  předení,  barvení,  tisk, 
šití…..Říjen  byl  také  měsícem  kultury.  Menší  žáci  navštívili  divadelní 
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představení v Rychnově nad Kněžnou a ti větší odjeli do Hradce Králové 
na Čerta a Káču. Všichni pak shlédli výukový program „Jak válčili husité“.

Listopad  není  na  první  pohled  nijak  příjemný  měsíc.  Žáci  6.  a  7. 
ročníku si  ho ale zpříjemnili.  Odjeli  na tři  dny na ekologicky zaměřený 
pobytový zájezd do Kosteleckých Horek. A co se nového naučili? Tak 
například  jak  se  vyrábí  kozí  sýr.  Příjemné  zážitky  a  vzpomínky  na 
listopad  2007  si  odnesly  i  dívky  z II.  stupně.  Na  krajském  turnaji  ve 
florbalu  se  umístily  na  druhém místě.  Děkujeme za  reprezentaci  naší 
malé školy! Na prvním stupni byl v listopadu zahájen kurz plavání. 

Stejně jako v druhém pololetí roku 2007, tak i v tomto pololetí jsme se 
žáky hovořili  o negativních jevech v naší společnosti.  Byly uspořádány 
besedy  s kurátorkou  ze  sociálního  úřadu  v Dobrušce,  proběhlo 
sociometrické šetření v 6., 7. a 8. ročníku. Školu navštívila paní Ženatová 
z Pedagogicko-psychologické  poradny  v Rychnově  nad  Kněžnou  a  se 
žáky pohovořila o sociálně patologických jevech. 

Prosinec  –  poslední  měsíc  v roce,  měsíc  adventní,  vánoční. 
„Mikulášská show“, připravená žáky 9. ročníku, projektové dny Vánoce, 
koncert flétnového seskupení Sarabanda, vánoční besídka, předvánoční 
rozjímání  s Valským  žesťovým  kvartetem v doberském kostele  -  to  je 
výčet akcí, kterými jsme si dlouho očekávaný měsíc zpříjemnili.

I na naši školu doléhají problémy s nižším počtem žáků. Ještě asi ve 
třech  budoucích  letech  budeme  patřit  mezi  podlimitní  školy.  Podle 
výhledu se ale potom počet žáků značně zvýší.  Nízký počet dětí  nám 
však umožňuje vidět a řešit problémy hned v zárodku.

Rok 2007 byl přímo nabitý různými akcemi. Patříme mezi školy s velmi 
pestrou škálou forem a metod učení. Výlety, exkurze, besedy, zážitkové 
pobytové  zájezdy,  sportovní  závody,  projekty  přinášejí  dětem  radost 
z učení,  zvyšují  jejich zájem o výuku a přispívají  k lepšímu vštěpování 
získaných  poznatků.  A  právě  toto  je  naše  představa  KOMENSKÉHO 
ŠKOLY.

Mgr. Blanka Rašková, ředitelka ZŠ 
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NAŠE SPOLKY

Činnost SDH Hlinné v roce 2007
Rok 2007 byl na události oproti minulým docela bohatý a došlo i k ně-

kolika mimořádným událostem. Členská základna na počátku roku čítala 
55 osob. Sbor během roku přišel o dva dlouholeté členy – v lednu zemřel 
pan Josef Hlaváček čp. 26 (členem byl od roku 1943 a v letech 1972-73 
vykonával funkci náměstka velitele) a v říjnu náš nejstarší člen pan Josef 
Preclík z čp. 16 v požehnaném věku 97 let (byl členem od roku 1928 a 
v letech 1946-51 byl starostou zdejšího sboru).

Dne 20 ledna se konala v budově bývalé školy výroční členská schůze, 
kde se zvolili noví členové výboru a byl rozšířen o další dvě nové funkce - 
zástupcem velitele byl zvolen Pavel Kubec a organizačním referentem se 
stal  Robert  Macháň.  Jiří  Fiala  byl  poté  zvolen  jako  správce  našeho 
kulturního stánku – budovy bývalé školy. Rovněž ze zdravotních důvodů 
odstoupil  z funkce  jednatele  František Zounar  a  na jeho  místo  zvolen 
Michal Hofman. 

Zástupci  sboru se zúčastnili  všech schůzí  okrsku,  ať  už se jednalo 
o valnou  hromadu  v Ještěticích  (16.  února),  pak  dalších  schůzí 
v Osečnici, Svinném a v Dobrém. 

Dne  6.  dubna  se  konalo  1.  jarní  posezení  v budově  bývalé  školy 
s bohatým občerstvením – steaky a klobásy. 

O den později pořádalo SDH Dobré první ročník velikonočního „Soptík 
Cupu“  ve  stolním  tenisu.  Družstvo  SDH Hlinné  nastoupilo  ve  složení 
Z. Ševc,  F.  Práza  a  R.  Macháň  a  nakonec  obsadilo  devátou  příčku. 
Vítězem se stalo družstvo z Hrošky. 

O velikonoční neděli se provedl sběr starého železa po obci. Největší 
poděkování patří veliteli Pavlu Mádrovi, který poskytl na brigádu traktor 
s vlekem.  Sběru  se  zúčastnili  dále  J.  Fiala,  R.  Macháň,  P.  Kubec, 
F. Práza a M. Hofman. Poté se stejnojmenní členové podíleli i na brigádě 
sbírání kamene na pastvisku P. Mádra. 

Dne 21. dubna pořádalo SDH Solnice první ročník turnaje v kuželkách 
na třicet  hodů do plných.  Hlinné reprezentovali  P.  Kubec,  R.  Macháň, 
F. Práza a obsadili celkově sedmé místo se ziskem 293 bodů. Vítězné 
místo zůstalo dle očekávání domácímu pořadateli. 

Dne  9.  května se  konala  okrsková  soutěž  v Osečnici.  Tamní  hasiči 
tento  rok  zároveň  slavili  100leté  výročí  od  založení  sboru.  Náš  sbor 
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reprezentovala  dvě  družstva.  Muži  soutěžili  ve  složení  P.  Kubec, 
J. Smola ml., J. Poul ml., L. Chaloupka, K. Sedláček, K. Sedláček ml. a 
F. Práza. Obsadili celkové 8. místo za čas 1:09 min. Mladí hasiči skončili 
s časem 1:30 min. na 13. místě. 

Ke  konci  června  proběhla  brigáda  v budově  bývalé  školy,  čistily  se 
sklepní  prostory.  Na  úklidu  se  podílel  P.  Kubec,  R.  Macháň  a 
T. Chaloupka.  Z výtěžku  za  železný šrot  poté R.  Macháň zařídil  koupi 
nového chladícího agregátu na čepování piva. 

Dne 30. července vypukl ve stodole pana Josefa Pohla čp. 2 požár. 
Pronikavý zvuk sirény na hasičské zbrojnici se ozval asi 10 minut před 
osmou,  kdy  ji  velitel  Pavel  Mádr  zapnul.  Objekt  stodoly  po  příjezdu 
jednotek  už  byl  ve  III.  fázi  požáru  a  hrozilo  reálné  nebezpečí  jeho 
rozšíření, proto bylo prvotním cílem zachránit okolní objekty – především 
samotné stavení pana Pohly. 

K ohni  přijelo  celkem šest  profesionálních  hasičských  jednotek  (PS 
Rychnov  nad  Kněžnou,  PS  Dobruška,  HZSP  Škoda  Kvasiny,  JSDH 
Dobruška, JSDH Solnice, JSDH Dobré), jako první JSDH Dobré, které 
zahájil  ochranu  okolních  objektů.  Náš  sbor  byl  při  zásahu  také  velmi 
platným pomocníkem. SDH Hlinné po návrhu p. Mádra vytvořilo čerpací 
stanici pro plnění cisteren zásahových jednotek. Protože hydranty v obci 
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byly rozmrzlé a nefunkční a dostatečný zdroj vody daleko, čerpací místo 
bylo  zřízeno  na  bývalé  kejdovací  nádrži  poblíž  místního  kravína. 
O naplnění 17 cisteren se postarali J. Poul ml., J. Poul st., M. Hofman, 
T. Chaloupka a J. Smola ml. Osvětlení zdejšího místa obstarali doberští 
hasiči,  kteří  nám poskytli  dva  halogenové  reflektory.  Na  místě  požáru 
dále zasahovali P. Kubec, J. Jarina, K. Sedláček, J. Mikulica a především 
velitel Pavel Mádr, který po uhašení nakladačem vyvážel z torza stodoly 
ohořelé  zbytky  trámů  a  uskladněného  sena.  Ze  stodoly  o  rozměrech 
20 krát 10 metrů zbylo pouze obvodové zdivo.

Naposledy byl takto velký požár dne 30. prosince 1958, kdy shořela 
stodola u Preclíků čp. 44. 

Velkým štěstím bylo, že svěží větřík v onen kritický čas foukal směrem 
k Osečnici  a ne směrem do obce,  jinak bychom se mohli  stát  svědky 
daleko horší katastrofy. U požáru se udělalo nevolno p. Frymlové, která si 
pádem na zem poranila  část  hlavy,  přivolaná RZS ji  poté  odvezla  na 
pozorování do nemocnice. 

Samotný  oheň  se  podařilo  lokalizovat  krátce  před  devátou  hodinou 
večerní  a  dohašení  ohnisek  požáru  pokračovalo  až  do  půl  dvanácté 
v noci, náš sbor uklidil techniku a hadice do zbrojnice ve čtvrt na jednu 
v noci. To už byl v Hlinném úplný klid a tma a všude byl cítit je n zápach 
spáleniny a kouře. 

Na  místě  spolupracovali  hasiči  s příslušníky  Policie  ČR.  Škoda  na 
stodole byla majitelem odhadnuta na cca 300 tisíc Kč. O příčině požáru 
se  dá  spekulovat,  vyšetřování  došlo  k závěru,  že  s největší  pravdě-
podobností  oheň  způsobila  žhavá  okuje,  vzniklá  při  řezání  palivového 
dřeva ve stodole. 

Někteří členové sboru se zúčastnili  i pátrací akce po pohřešovaném 
vnukovi pana City z Březin. Noční přelety policejního vrtulníku s termo-
kamerou a reflektorem, vyvolávaly u pamětníků vzpomínky na rok 1968. 
Pátrání se zúčastnili P. Mádr st., P. Mádr ml., J. Smola ml., J. Červený, 
J. Poul  st.,  J.  Mádrová,  O.  Sedláčková,  E.  Sedláčková,  D.  Pohlová, 
T. Chaloupka,  dále potom i  Fr.  Renner, D.  Smolová a K. Sedláček st. 
V rojnici  pak  procházeli  okolní  místa  od  Živiny  přes  Skalí,  Škutinu, 
kamenolom Masty a proti  proudu Osečnického potoka až do Berance. 
Pátrání  dopadlo  tragicky  a  pohřešovaný  byl  nalezen  už  bez  známek 
života. 

Po delší době došlo i k opravě hasičské zbrojnice. Nejprve se v srpnu 
spravila a obílila fasáda a natřela se vrata a okna. Na této brigádě se 
podíleli  P. Mádr st.,  P. Mádr ml.,  J.  Poul ml.,  Vl.  Poulová, K. Šrámek, 
A. Šrámková, T. Vidlák a P. Kubec. Odpracovali celkem 54 hodin. V říjnu 
se  podařilo  za  přispění  Obecního  úřadu  Dobré  vyměnit  už  značně 
zchátralé plechování střechy a koryta za nové. Klempířské práce provedl 
Jiří  Vavřinec  s kolegou  Hejčlem.  Jelikož  se  platil  nájem  ze  dvou 
elektroměrů,  bylo  třeba jeden odpojit.  Při  té  příležitosti  nám pan Falta 
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zřídil zásuvku na 220 V v garáži zbrojnice, zároveň však zjistil,  že stav 
celé  elektroinstalace  je  v havarijním  stavu  a  je  potřeba  ji  neprodleně 
vyměnit. Na následující rok je přislíbena starostou obce oprava. Nově se 
zřídila  i vývěsní  skříň,  kterou zhotovil  J.  Mikulica  a  o  její  pověšení  na 
zbrojnici se postaral J. Poul ml.

Co  se  týká  naší  techniky:  Přípravu  vozu  GAZ  69  na  STK provedl 
strojník J. Poul ml., doplnil pohonné hmoty i ostatní provozní kapaliny a 
vyměnil  akumulátor.  Zároveň provedl  nutnou údržbu přívěsu,  zejména 
výměnu  již  zpuchřelých  pneumatik  a  opravu  elektroinstalace.  Koncem 
roku provedl J. Poul ml. inventuru požární zbrojnice a z evidence vyřadil 
dvě prasklé hadice B a záchytné a ventilové lanko. Zároveň je potřeba 
zakoupit ruční nářadí jako jsou lopaty, krumpáče, železné hrábě a háky, 
které  nutně  potřebujeme  nejen  na  běžnou  údržbu  v okolí  zbrojnice  a 
školy, ale rovněž při různých krizových situacích.

Dne 3. listopadu se v budově bývalé školy v Hlinném uskutečnil první 
ročník  okrskového  turnaje  v šipkách.  Účast  nebyla  zrovna  největší, 
celkem soutěžilo 6 družstev. 1. místo vybojoval tým SDH Lomy „A“. SDH 
Hlinné „B“  obsadilo  4.  místo  ve  složení  T.  Chaloupka,  P.  Mádr ml.  a 
E. Rygl.  Hlinecké  „áčko“  (P.  Kubec,  F.  Práza  a  R.  Macháň)  skončilo 
nakonec  po  napínavém  souboji  bohužel  na  posledním  místě.  „Není 
důležité vyhrát, ale zúčastnit se“, jak říká olympijské heslo. Věříme, že se 
započala tradice okrskových turnajů v šipkách v Hlinném a že následující 
rok přijede daleko více družstev a přijde se podívat i daleko více diváků.

Týž den odpoledne proběhla tradiční posvícenská zábava v Hlinném. 
Posvícení tu totiž připadá vždy na první neděli v listopadu. Návštěvnost 
byla solidní, zábava se vydařila a k hudbě a poslechu zahrál pan Krejča 
z Dobrušky. Čepoval se dvanáctistupňový Gambrinus, kterého se vypilo 
cca  500  půllitrů,  dále  tu  byl  k dostání  široký  sortiment  alkoholických 
nápojů,  kterých  se  zkonzumovalo  také  velké  množství,  k jídlu  se 
podávala grilovaná kuřata, jenž dobře připravil P. Kubec. 

Koncem  roku,  dne  28.  prosince,  se  uskutečnila  výborová  schůze 
v hasičské  klubovně  ve  zbrojnici.  Jejím  programem  byla  příprava  a 
organizace  výroční  členské  schůze,  která  se  tradičně  koná  v lednu 
následujícího roku. 

Nakonec bych  chtěl  jménem celého sboru poděkovat  všem členům 
i nečlenům, místním i přespolním, kteří se jakýmkoliv způsobem podíleli 
na všech výše uvedených aktivitách dobrovolných hasičů z Hlinného.

Michal Hofman, jednatel a kronikář SDH Hlinné
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Zahrádkáři 2007
Na výroční členské schůzi 24. 2. 2007 byl do čela organizace zvolen 

nový výbor v tomto složení. Předseda – A. Netík, jednatel – B. Poláček, 
pokladní – ing. H.Preclíková. Kulturu má na starosti J. Knížek a členem 
revizní komise je O. Smola.

Zahrádkáři  během  roku  navštívili  dvě  zahrádkářské  výstavy.  Na 
podzim v Častolovicích – Zahrada východních Čech a v prosinci tradiční 
Vánoční výstavu v Novém Městě nad Metují.

V průběhu  roku  uspořádali  řadu  zajímavých  a  dobře  navštívených 
přednášek doplněných promítáním.

24. 2. Okrasné zahrady a dřeviny - Bc. Ladislav Michl
23. 3. Zajímavé druhy našich hub - ing. Josef Hájek
27. 4. Fauna Orlických hor a Podorlicka - ing. Josef Hájek
2. 11. Vzácná květena Orlických hor a Podorlicka - Josef Kučera

30. 11. Lidová  architektura  Orlických  hor  a  Podorlicka  -  ing.  Rudolf 
Remeš

7. 12. Sestavte si rodokmen - ing. Hana Preclíková
14. 12. Oheň ve službách lesníků na Floridě - ing. Dušan Kacálek, PhD.

Bohuslav Poláček

Český svaz včelařů, ZO Dobré
Základní  organizace  včelařů  v Dobrém  je  jedna  z 18  základních 

organizací okresu Rychnov nad Kněžnou. Počtem členů 28 a s počtem 
včelstev 271 patří k menším organizacím. V okrese je evidováno u 719 
chovatelů a 6735 včelstev.

Včelařská  činnost  je  pro  společnost  velmi  užitečná  a  i  historické 
dokumenty ukazují, že i v dobách dávno minulých bylo včelaření chápáno 
jako služba lidstvu. Členové organizace se účastní přednášek a školení, 
pořádaných okresním výborem v Kvasinách. Prvořadou činností je udržet 
zdravotní  stav  včelstev,  maximálně  tlumit  parazitální  onemocnění  a 
včelstva  uchránit  nebezpečných  bakteriálních  nákaz.  Včelstva  jsou 
rovnoměrně  rozptýlena  v katastrálních  územích  patřících  pod  základní 
organizaci. Je proto zajištěno opylování květů rostlin závislých na činnosti 
včel. Prodej medu, jako hodnotné potraviny, je uskutečňován prodejem 
přímo  u  včelařů.  Pravidelnými  rozbory  medu  nebyly  nikdy  zjištěny 
cizorodé látky. Proto lze považovat med za kvalitní a členové organizace 
dodržují  požadavek „správné výrobní praxe“. Mnozí členové jsou členy 
i jiných zájmových organizací a i v základní organizaci Dobré jsou mladí 
členové a tak i do budoucna se udrží včelařská činnost na dobré úrovni.

Josef Preclík
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Klub žen v Dobrém
Rok 2007 jsme jako tradičně zahájily výroční členskou schůzí, která se 

uskutečnila v restauraci  u Zelingerů v Dobrušce.  Během roku jsme se 
několikrát  setkaly  na členských schůzích,  jež byly  zpestřeny ukázkami 
zboží,  kosmetiky  a  přípravami  pořádaných  akcí.  Na  jaře  jsme  jako 
každoročně  pomohly  s přípravou  areálu  koupaliště  na  nadcházející 
sezónu  a  blížící  se  pálení  čarodějnic.  V sobotu  26.  května  patřilo 
koupaliště v Dobrém díky Klubu žen jen a jen dětem. Pro děti  i  rodiče 
jsme  uspořádaly  Dětský  den  se  spoustou  soutěží,  bohatou  tombolou, 
dobrým  občerstvením  a  ukázkou  hasičské  techniky  místních  hasičů. 

Velkou  atrakcí  byla  pro  děti  i  návštěva  Policie  ČR  z Dobrušky,  která 
dětem  předvedla  zásah,  zajištění  pachatele  a  prostředky,  které  jsou 
k tomu používány. S úspěchem se setkala také soutěž pro děti i dospělé 
s názvem  „Jednou  hoď  a  vyhraj“.  Ten,  kdo  hodil  nejvyšší  číslo  šesti 
kostkami, vyhrál velký dort. Vítězem se stal teprve pětiletý Patrik Rašek 
z Dobrého.  Během  celého  programu  hrál  dětem  k tanci  i  poslechu 
B. Práza. Dětský den se na koupališti opravdu povedl. Děkujeme všem 
sponzorům, členkám Klubu žen i všem ostatním, kteří se na uspořádání 
tohoto  odpoledne  podíleli.  V červnu  jsme  pomohly  Obecnímu  úřadu 
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v Dobrém  při  setkání  důchodců  obce  Dobré  a  okolí  na  koupališti 
v Dobrém.  V předvánočním  období  jsme  ve  spolupráci  s panem 
Mikulíkem  uspořádaly  opět  předvánoční  výstavu  zboží.  V tomto  roce 
oslavila naše členka Věra Andršová krásné 80. narozeniny. Ještě jednou 
gratulujeme.  Těšíme  se  na  dobrou  spolupráci  se  všemi  lidmi,  organi-
zacemi a spolky v Dobrém i v okolí.

Za Klub žen J. Brandejsová a A. Svobodová

Doberští hasiči – kultura 2007
17. února - Ostatky s hudbou a maskami

Hudba  byla  složena  z muzikantů,  kteří  se  zúčastňují  každoročně; 
pánové Petera, Hofman, Šitina, Práza a náš hasič Jiří Nágl. Za masky se 
vystrojili naši mladí hasiči Honza Flégl, Ondra Svoboda, jiří Kleiner, Vojta 
Fryml, Jirka Moravec a Miloš Cvejn. 

Hody se vším všudy za 39 Kč nám připravili v Kovárně Alena Ševcová, 
Bohumil  Ševc,  Jiří  Svoboda  a  Andrea  Svobodová.  Prase  zabil  Milan 
Franc a výrobky a produkty zhotovil Petr Práza z Dobrého.

10. března – Maškarní ples na sále sportovního klubu
O vstupné se postarali panové Šmída a Práza. Šatnu zabezpečil Miloš 

Skuček a Jana Palečková.  Tombole  se věnovali  manželé  Hartmanovi. 
O občerstvení  a přísun důležitých tekutin se staral  Jiří  Moravec,  Vojta 
Fryml, Ondřej Svoboda. Do naší kasy přibylo 10 000 Kč čistého.

30. dubna – pálení čarodějnic
Konalo se na koupališti ve spolupráci s Lenkou Vackovou. Plakáty po 

okolí  rozvezl  Michal  Šípek.  Buřty  opekl  Jiří  Netík  a  Láďa  Schejbal. 
70 kuřat dobře okořenili a do zlatova opekli Jiří Svoboda, Jiří Sedloň a Jiří 
Preclík.  Jejich rychlý prodej zvládly paní Ševcová, Sedloňová a Preclí-
ková. O pitný režim se již jako tradičně postarali v našem stánku manželé 
Hartmanovi. K dobré náladě a tanci nám zahrál jako každý rok DJ Franc. 
Večer vyvrcholil pěkným ohňostrojem.

14. června – výstava hasičské techniky v Litoměřicích
Za tuto uskutečněnou akci patří pochvala Michalu Šípkovi. Sehnal po 

internetu informace co budeme potřebovat, kde se ubytujeme a hlavně 
nás  přihlásil.  Dopoledne  jsme  naložili  zrekonstruovanou  a  naleštěnou 
stříkačku STRATÍLEK PS.8.  a potřebné věci.  2 soudky piva,  chlazení, 
stoleček,  židle,  deštník  a  Vojta  přinesl  k našemu  údivu  mobilní  gril 
s naloženým vepřovým špízem. Už v tu chvíli  nám bylo  jasné,  že tato 
akce  bude  zdařilá.  V poledne  jsme nasedli  do  Robura  –  J.  Svoboda, 
M. Šípek, P. Práza, R. Langr, O. Svoboda, V. Fryml. Další tři – P. Marek, 
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L. Klobas a L. Schejbal – za námi přijeli  večer osobním autem. Cesta 
Roburem  byla  vcelku  klidná  a  poučná.  Po  příjezdu  na  výstaviště 
v Litoměřicích  a  vyřízení  potřebných  instrukcí  k pobytu  jsme  se  jeli 
ubytovat  do zrekonstruovaných kasáren.  Z výstaviště  to bylo přes celé 
město, ale to nám moc nevadilo. Po příjezdu do kasáren a mém přivítání 
na tribuně s pozdravem „Vážení  a milí  soudruzi“  jsem se při  odchodu 
propadl  podlahou.  Hned  jsme  pochopili,  že  rekonstrukce  neproběhla 
v tom správném světle, nebo na tribunu zapomněli. Při příchodu na naše 
pokoje a při pohledu na zamřížované okno s hláškou „aspoň nám ty naše 
opice neutečou“, jsme se ubytovali. Nastala první noc. Šli jsme spát. Ale 
protože někteří mají hodně hlasité spaní, nemohl jsem usnout, stočil jsem 
si do ruliček toaletní papír a strčil do uší. Když jsem konečně usnul, tak 
nějaký blázen roztočil na chodbě sirénu. Asi si dokážete představit, co to 
na chodbě udělalo  za  melu.  Na tohle  byly  i  mé ruličky v uších slabé. 
Nikomu se nechtělo vstát z postele a jít narušitele zahnat. Ale při dupotu 
a rámusu z ostatních pokojů jsme pochopili, že narušitel se dal na útěk. 

Ráno jsme odjeli na výstaviště, kde jsme si našli své místo a začali 
stavět  naše  zákoutí.  Vojta  zatopil  v grilu  a  čekali  jsme  na  dotazy 
kolemjdoucích na naši stříkačku a sbor. Při táhnoucí se vůni z Vojtova 
grilu návštěvníků přibývalo. Navštívil nás pan Štěpán, náměstek ministra 
vnitra, který si s námi popovídal. Po dobrém ugrilovaném špízu jsme si 
prohlédli krásnou historickou techniku na výstavišti. Den se začal krátit a 
my  se  chystali  zpět  do  kasáren.  Přišla  noc.  Po  posilnění  v místní 
restauraci jsme ulehli ke spánku. Opět jsem nemohl usnout a Petr Práza 
byl na tom stejně. Ležíme a najednou slyšíme nějaké plácání.  Zbystřili 
jsme a koukáme, jak Michal Šípek ručkuje po zdi. „Co to děláš?“ ptá se 
Petr. „Hledám dveře.“ Do tmy se ozvalo „Máš je před sebou ty vole“. „Hm, 
už jen ta klika mi chybí.“ Po této příhodě jsme ještě dlouho nespali. 

Ráno  jsme  vyrazili  na  náměstí,  kde  se  konal  slavnostní  průvod. 
Přiznám se, že jsem něco takového ještě nezažil. V průvodu jely nejdříve 
autostříkačky,  potom stříkačky  tažené  koňským  spřežením  a  nakonec 
jednotlivé sbory. Byl to pro nás nezapomenutelný zážitek.

30. června – pouťová zábava
Na vydařené zábavě hrála skupina Bladex. Bylo 340 platících, vypilo 

se 5  sudů piva,  které  v našem stánku vytočil  LuděkPreininger,  Radek 
Langr a Ondřej Svoboda. Snědlo se 20 kg klobás, které opekl na grilu 
Pavel Marek a Vojta Fryml. Vstupné vybrali jako tradičně pánové Šmída 
a Práza.

Na ukončení sezóny u krbu Jirky Netíka se pro hasiče a pro sponzory 
opeklo prase. Hodovalo se a pilo až do ranních hodin. 

Jiří Svoboda
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Zpráva oddílu stolního tenisu SK Dobré
Ve  druhé  polovině  sezóny  2006  –  2007  na  naše  děvčata  ta 

nejdůležitější utkání teprve čekala. Obě ženská družstva se pohybovala 
v popředí 1. a 2. ligy,  což bylo důležité pro nasazení do následujících 
náročných  vyřazovacích  bojů,  neboť  umístění  v nejvyšších  patrech 
tabulky  by  znamenalo  výhodu  domácího  prostředí  na  začátku  a 
v případných  rozhodujících  utkáních  jednotlivých  sérií,  což  v případě 
našich skvělých fanoušků znamenalo hodně. Áčku se dokonce podařilo 
vyhrát základní část 1. ligy, což představovalo psychickou výhodu začínat 
každou sérii v domácím prostředí. 

A-tým  žen  se  přes  tradičního  semifinálového  soupeře  z Děčína 
probojoval do finále 1. ligy, kde mu soupeřem byl tým ČSAD Hodonín C. 
Moravský celek bral celou sérii  prestižně, o čemž vypovídalo i  složení 
týmu, který  odehrál  finálové zápasy.  V sestavě se tak objevily  hráčky, 
které pomohly hodonínskému áčku ve finále extraligy s Frýdlantem nad 
Ostravicí  k zisku titulu Mistryň republiky – Olga Dzelinská a Alexandra 
Pelcmanová. Naše děvčata srdnatě bojovala o každý míček, ovšem na 
zkušené hráčky soupeře pouhé nadšení nestačilo a náš celek tak zůstal 
před vytouženými extraligovými branami. 

Jenže  už  v průběhu  finálové  série  mluvili  funkcionáři  z moravského 
města o možnosti vzdání se práva účasti v extralize, kde už působí dva 
hodonínské  celky.  Tato  situace  skutečně  nastala  a  náš  oddíl  tak  byl 
džentlmensky  jako  první  osloven  s nabídkou  možnosti  startu  v příští 
sezóně  v nejvyšší  celostátní  soutěži  žen.  Vedení  oddílu  tuto  možnost 
pečlivě  zvažovalo,  zjišťovalo  finanční,  materiální  i  ostatní  požadavky, 
které tato soutěž s sebou přináší,  a nakonec tuto nabídku přijalo. Bylo 
tedy  rozhodnuto,  že  v Dobrém  se  bude  v sezóně  2007  –  2008  hrát 
extraliga žen !!! 

Béčko  skončilo  v základní  části  2.  ligy  na  druhém  místě,  což  sice 
znamenalo, že úspěšné semifinále se Sokolem Turnov začínalo doma, 
ale protože do finále postoupil lépe umístěný tým - TTC Litoměřice B – 
v dramatickém finále muselo odehrát dvě utkání ze tří na půdě soupeře. 
Vyrovnaný finálový souboj nakonec naše děvčata zvládla a vybojovala 
vysněný postup do 1. ligy !!!

Úspěšné  postupy  obou  ženských  družstev  do  vyšších  soutěží 
znamenaly nutnost  posílení  hráčského kádru. Na pozici  jedničky přišla 
z ČSAD  Hodonín  slovenská  juniorská  reprezentantka  Simona 
Lazarčíková,  zbytek  základního kádru extraligového celku utvořilo  duo 
Andrea  Macurová  –  Hana  Ulrychová.  V polovině  září  vstoupila  naše 
děvčata do nejvyšší celostátní soutěže žen remízou ve Vlašimi a během 
posledního zářijového víkendu se áčko poprvé představilo doberskému 
publiku.  Prvního  vítězství  jsme se dočkali  v 7.  kole,  když  jsme zvládli 
utkání  s TTC  Litoměřice  A  a  po  dramatickém  průběhu  zvítězili  6:4. 
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Během  první  poloviny  sezóny  A-tým  žen  dokázal  v devíti  utkáních 
dvakrát zvítězit a dvakrát remizovat, za což mu patří 8. příčka se ziskem 
15 bodů.

Základní  sestavu  B-týmu  v 1.  lize  žen  utvořilo  trio  Hana  Hlávková, 
Petra Čtvrtečková a Michaela Rozínková, které doplňovala talentovaná 
Simona  Šlehobrová.  Během  první  poloviny  soutěže  děvčata  zvítězila 
v Mostě  a  v domácím  prostředí  porazila  Hodonín  C  a  Břeclav  B, 
nerozhodný výsledek přivezla z Plzně a ze Slavoje Praha. Za 3 výhry a 
2 remízy z 11 utkání náleží B-týmu 9. místo za zisk 19 bodů. 

Od léta 2007 se začal v divizi objevovat náš třetí ,,ženský tým“, jehož 
jádro  tvoří  mladé  hráčky  našeho  oddílu:  Aneta  Sedloňová,  Katka 
Rozínková, Aneta Doucková a Dája Šlehobrová. Během poloviny soutěže 
dívky získaly 18 bodů za 3 výhry a 2 remízy z celkového počtu 10 utkání, 
což jim stačí na průběžné 7. místo.

Muži postoupili do RP II. třídy, kde jim po 13. kole přísluší 11. místo za 
zisk  22  bodů.  Během  tohoto  období  mužský  tým  čtyřikrát  zvítězil  a 
dvakrát remizoval.
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Úspěšní  jsme  byli  i  ve  sbírání  úspěchů  během  různých  turnajů. 
Nejvýše  stojí  čtyři  medaile  z  Mistrovství  ČR  –  bronzová  z  družstev 
starších  žákyň,  dvě  stříbrné  a  jedna  bronzová  Simony  Šlehobrové 
z jednotlivců mladších žákyň. 

Shrnutí  krajských  přeborů  jednotlivců  jasně  ukazuje  na  nadvládu 
našeho oddílu v dívčích a ženských kategoriích.  Zlaté medaile a tituly 
Krajských přeborníků pro rok 2007 ve dvouhře získala Hana Ulrychová 
mezi  ženami,  Michaela  Rozínková  mezi  dorostenkami  a  Daniela 
Rozínková  mezi  staršími  žákyněmi.  Jediný,  kdo  neobhájil  svoji  pozici 
krajské  jedničky  byla  v  mladším  žactvu  Simona  Šlehobrová,  která 
skončila stříbrná. K tomu je třeba připočítat zlaté ze čtyřher a smíšených 
čtyřher  -  Petra  Čtvrtečková  a  Michaela  Rozínková  po  dvou,  Daniela 
Rozínková,  Simona  Šlehobrová  a  Kateřina  Rozínková  po  jedné. 
V krajských  přeborech družstev  jsme zvítězili  ve  všech mládežnických 
kategoriích. 

V regionálních soutěžích mládeže již startovala převážně „nová“ jména 
z další nastupující generace. Např. v celkovém hodnocení série turnajů 
mladšího žactva zvítězili Jiří Rozínek a Aneta Doucková. 

Ještě jedna důležitá událost pro oddíl stolního tenisu se udála v roce 
2007.  Po roční  projektové  přípravě  bylo,  jako druhá etapa stavebních 
úprav Obecního domu v Dobrém, vydáno stavební povolení na přístavbu 
herny  stolního  tenisu.  Při  schvalování  státního  rozpočtu  poslaneckou 
sněmovnou v prosinci 2006 se podařilo do návrhu z rozpočtového výboru 
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zařadit dotaci ve výši 7 mil. Kč mimo jiné právě také na naši hernu. S ní a 
s pomocí pětimilionové dotace tentokrát od Královéhradeckého kraje pak 
byla stavba úspěšně zkolaudována těsně před vánoci 2007. 

Přístavbou vznikla herna pro pět oficielních hracích prostorů 5x10 m 
s hledištěm  pro  cca  100  sedících  diváků,  která  je  dokonce  vybavena 
klimatizací.  Součástí  je  sociální  zařízení  a  dvě šatny.  Díky  vhodnému 
propojení  s hlavním sálem a klubovou  místností  vznikl  komplex,  který 
nám právem mohou závidět některé mnohem déle fungující oddíly.

Umístění  našich hráčů a  hráček na žebříčku  ČR po skončení  sezony 
2006-2007

Nejmladší žactvo: 
Rozínková Kateřina - 6. místo
Doucková Aneta - 19. místo
Šlehobrová Darina - 24. místo
Hejzlar Daniel - 24. místo
Rozínek Vojtěch - 24. místo
Rašek Petr - 64. místo

Mladší žactvo:
Šlehobrová Simona - 1. místo
Rozínková Kateřina - 21. místo
Franc Bohumil - 39. místo
Rozínek Vojtěch - 70. místo

Starší žactvo:
Rozínková Daniela - 11. místo
Šlehobrová Simona - 14. místo
Franc Bohumil - 84. místo

Dorost:
Rozínková Michaela - 17. místo
Rozínková Daniela - 36. místo
Šlehobrová Simona - 39. místo

Dospělí:
Macurová Andrea - 44. místo 
Ulrychová Hana - 49. místo 
Hlávková Hana - 56. místo 
Rozínková Michaela - 78. místo 
Čtvrtečková Petra - 87. místo 
Šlehobrová Simona - 95. místo 

Jan Rozínek

Zpráva oddílu kopané SK Dobré
Do jarní části sezóny 2006 – 2007 vstupoval A-tým z posledního místa 

s novým  trenérem  Bohumilem  Ševcem,  který  nahradil  Tomáše 
Pokorného,  s  jasným  cílem  zachránit  se  v  OP  II.  třídy  Rychnovska. 
Našemu celku ale nevyšel  vstup do soutěže a po třech jarních kolech 
ztrácel na záchranu 6 bodů. První jarní bod si Áčko připsalo v domácím 
remízovém  utkání  s  Rychnovem  B,  další  bod  přivezlo  ze  Solnice. 
Následující  domácí  utkání  s celkem  Voděrad  mělo  být  odrazovým 
můstkem k záchraně, jenže jsme ho nezvládli a prohráli 3:5. Na vítěznou 
vlnu nás tak dostalo až další domácí utkání proti Albrechticím, které jsme 
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přestříleli 4:3. Poté následovala nečekaná výhra v Petrovicích a domácí 
remíza  s Lípou nad Orlicí,  po  které  jsme se  odlepili  ode dna tabulky. 
Jenže  tam  jsme  se  opět  vrátili  po  prohře  v  Borohrádku.  Následoval 
existenční zápas proti rivalovi Domašína, který jsme zvládli a vyhráli 4:2. 
V posledním kole jsme zvítězili v Černíkovicích 3:1 a až tato výhra nám 
zajistila setrvání v OP II. třídy. Áčko tak skončilo na celkovém 11. místě 
s 25  body,  přičemž  na  jaře  získalo  15  bodů  za  4  výhry  a  3  remízy. 
Nejlepším střelcem týmu byl  Josef  Novotný se 12 brankami, 6 branek 
vstřelil Jiří Poul a 5 Jan Dostál. Na setrvání v soutěži se podílel výborný 
kolektiv hráčů, realizačního týmu i fanoušků, kterým tímto děkujeme za 
jejich vytrvalou podporu. 

Cílem jarní části B-týmu v OP IV. třídy sezóny 2006 - 2007 bylo zlepšit 
výkonnost  a  usadit  se  ve  středu  tabulky.  Do  kádru  přibyly  dvě  nové 
posily:  Petr  Krob  a  Petr  Smutný  z SK  Solnice,  které  Béčku  určitě 
pomohly.  V  průběhu  jara  se  do  kádru  dostal  i  mladý  brankář  Vojta 
Melichar, který ke konci soutěže dostal příležitost.  První utkání prohrál 
náš tým doma s Javornicí,  ale ve druhém utkání jsme uspěli a porazili 
rezervu Lípy. Vzápětí jsme ale podávali výkony jako na houpačce. Prohra 
v Opočně, výhra s Vamberkem B, prohra v Křovicích. Až konec soutěže 
se nám vydařil. Vše odstartovala remíza se zálohou Voděrad, na kterou 
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Nejlepší střelec doberského celku Josef Novotný v utkání v Kostelecké Lhotě.
Foto: archiv SK



navázala fantastická výhra nad Lukavicí.  Série pokračovala vítězstvími 
v Kostelecké Lhotě a v Olešnici.  V předposledním utkání jsme prohráli 
s Unionem Rokytnice a na úplný závěr jsme si připsali bod za remízu se 
Skuhrovem. Celkově jsme tak skončili na 11. místě se ziskem 25 bodů, 
přičemž na jaře se nám podařilo získat 17 bodů za 5 výher a 2 remízy. 
Nejlepšími střelci týmu se stali Petr Krob a Václav Cita, kteří vstřelili po 
5 brankách. 

Do  nového  ročníku  OP  II.  třídy  2007  –  2008  vstupoval  A-tým 
s ambicemi zachránit se v soutěži dříve, než v posledním kole, jako se to 
povedlo v minulém ročníku. K tomuto cíli měl přispět i zkušený brankář 
Martin  Baše,  který  přišel  na  hostování  z Dobrušky  jako  náhrada  za 
zraněného Radka Hanuše. Na začátek sezóny jsme měli příznivý los, ale 
z domácích utkání s Rychnovem B a Rokytnicí jsme získali pouze 2 body 
a následně jsme již  tradičně propadli  ve Voděradech, kde jsme kromě 
bodů ztratili  i  brankáře Bašeho, který utrpěl  zranění kolena a v dalším 
zápase proti  lídrovi  soutěže z Albrechtic tak musel do branky naskočit 
mladý Vojta Melichar.  Prvního vítězství  jsme se dočkali  až v domácím 
prostředí proti Kostelecké Lhotě A, které jsme ale nedokázali potvrdit ve 
Žďáru nad Orlicí. V dalším domácím utkání, ve kterém jsme deklasovali 
Solnici 7:3, se s týmem loučil Ondřej Švorc, který odjel na studijní stáž do 
Skotska.  Poté  jsme zaznamenali  3 porážky  v řadě,  během kterých  se 

52

A-tým mužů z podzimu 2007 (horní řada zleva: Petr Němeček, Jan Dyntar, Petr 
Pašta, Jaroslav Pohl, Lukáš Ehl, Miloš Votroubek, Josef Novotný, Jiří Poul; dolní 
řada zleva: Tomáš Vidlák, David Šejna, Jan Dostál, Zdeněk Arnošt, Bohumil Ševc 
– trenér). Foto: archiv SK



nám podařilo získat  na hostování brankáře Davida Šejnu z Černíkovic. 
Již s novým brankářem přišla nečekaná posvícenská výhra nad druhým 
celkem soutěže a horkým postupovým kandidátem – týmem Borohrádku. 
Vzápětí jsme ale opět dopadli  tvrdě na zem, když jsme všechny body 
nechali v Černíkovicích a podzimní část jsme zakončili vydřenou remízou 
s týmem  Lípy  nad  Orlicí.  V polovině  soutěže  nám patří  11.  místo  se 
ziskem 12 bodů. Nejlepším střelcem týmu je Josef Novotný se 7 bran-
kami, doplňuje ho Jan Dostál se 6 úspěšnými zásahy.

B-tým do ročníku  2007 – 2008 vstupoval  s odhodláním navázat  na 
úspěšné  jarní  výsledky.  Z kádru  kvůli  nedostatku  času  zmizeli  Jan 
Kletečka  a  Martin  Odl  ,  naopak  do  Dobrého  přišli  Jiří  Hovorka  ze 
Skuhrova a mladý brankář Jan Flégl z Dobrušky, který se v brance střídal 
s Vojtou Melicharem. Zpět k fotbalu se vrátil  Miloš Votroubek. Na úvod 
soutěže jsme prohráli v Černíkovicích a doma porazili Olešnici. Poté jsme 
prohráli v Křovicích a s Čermnou a zvítězili v Kostelecké Lhotě. Na půdě 
silné  Lípy  jsme utrpěli  první  vyšší  porážku  v ročníku,  kterou  jsme ale 
vzápětí odčinili vydřeným vítězstvím nad Javornicí B. Druhý debakl jsme 
utrpěli na hřišti silného Kostelce B a hned nato jsme smolně prohráli ve 
Vamberku.  V posledním utkání  podzimní části  jsme na domácím hřišti 
porazili Dobrušku C. Po podzimní části tak našemu celku patří 6. místo 
se ziskem 12 bodů. Nejlepšími střelci týmu jsou se 3 brankami Václav 
Cita a Martin Veverka. Pozitivem je, že se podařilo do kolektivu zapojit 
mladé hráče, kteří  mají  velkou chuť a jejich výkonnost roste s každým 
odehraným utkáním.

Po  několikaleté  odmlce  začal  fotbalový  oddíl  od  října  2007  pod 
vedením  Tomáše  Vidláka  a  Zdeňka  Kotka  opětovně  organizovaně 
pracovat s mládeží. Kategorie starších žáků trénovala pravidelně dvakrát 
týdně, jejich mladší kolegové (žáci 1. a 2. ročníků ZŠ) se dvakrát týdně 
scházeli ke sportovním hrám. Oddíl by chtěl od nové sezóny 2008 – 2009 
přihlásit družstvo starších žáků do okresní soutěže Rychnovska. 

Tomáš Vidlák

Myslivecké sdružení Dobré 2007
8. 1. Slovena dvě prasátka v Rovenské obci, lovec Michl ml.

24. 1. Ozvala se zima. Fičí a drobně padá sníh.
5. 2. Oběžník č. 1/07, sčítání zvěře 10. 3. 07 a 17. 3. 07, výstava trofejí 

21. 4. – 27. 4. 07 v Dobrušce, 11. 5. 07 v Rokytnici výstava shozů 
jelení  zvěře,  jarní  svod  psů  29.  4.  07.  Dnes je  nádherný  den, 
sluníčko svítí, vůbec to nevypadá na zimu.

21. 2. Zase nepíšu. Nějak nestíhám. Venku stále jak na jaře, ráno už 
zpívají ptáčci. Posílám pozvánky na VČS.
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26. 2. Výborová schůze před výročkou, nová nástěnka.
27. 2. Odpoledne  se  přihnala  sněhová  vánice  a  k tomu  ještě  hromy 

blesky, bouřka jak z pohádky. Další ráno bílo, ale vše mokré.
1. 3. Slovil  Láďa ml.  v Rovenské  obci  lončáka.  Rozdělen na nároky 

členů.
3. 3. VČS,  hodnocení  roku 06,  plán na rok 2007,  hodnocení  trofejí. 

Jubilanti:  Mádr  Jiří,  Michl  Sláva  a  Fryml  Zdeněk,  diskuze. 
Občerstvení – Živinské špízy s brambůrkem.

9. 3. Sloven lončák v Rovenské obci, Michl ml.
10. 3. Lončák z pojízdného posedu na Strakovci, Michl ml. Oba lončáky 

necháme na zvěřinové hody 7. 4. 07.
7. 4. Velikonoční hodování na chatě, v poledne už chata k prasknutí, 

vše se snědlo, vypilo. Počasí přálo, tak co víc si přát.
18. 4. Studená fronta dnes o deset stupínků méně. Vše kvete a zelená 

se. Sucho, pršení nás zase minulo. Nový oběžník 2/07. Brigáda 
pro obecní úřad 28. 4. 07 od 8 hod. Sraz u Hájku – Štěpánův 
dolík.

29. 4. Vlaštovky přilétly do dílny. V Rovném na poli pochodoval za trak-
torem čáp. Jasno, ale zima.

9. 5. Zataženo, ochladilo se i zapršelo. Výbor MS se sejde 14. 5. 07 
v 18 hod. na chatě Živina.

19. 5. Zlatá srnčí trofej Lhoty u Potštejna. Náš zástupce Zuzka Hejzla-
rová. První srneček, 1 VT, 10 kg, Štěpánův dolík, lovec p. Bole-
ček.

21. 6. Konečně pořádně zapršelo.
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29. 6. Hospodář srnec Petrovice, 13 kg. 30 narozeniny Láďa ml.
4. 7. Počasí zatažené a pršlavo. Dnes budeme dávat tašky na střechu 

sezení na Živině.
9. 7. Sloven paličkář 9 kg Michl ml. Dán Interlov. Pavel Mádr lončák 

Ochoz 20,30 hod, 7. 7. 07 Ruda Červinka lišče. Venku nám prší. 
V sobotu v Tulešově jeden litr boruk, houby nic. Zase nám vybrali 
chatu.  Je to  děs.  Výborová  schůze  19 hod.  Dělíme sloveného 
divočáka sponzorům.

24. 7. Dnes pod mrakem, asi bude pršet. Ruda rozváží po kazatelnách 
zadinu a seče kolem krmelišť.

25. 7. Maxa  srnec  sloven  na  Kamenici  18  kg.  Prodán  do  práce.  Na 
Chmelištích nalezen srnec, zřejmě byl postřelen a nedohledán.

28. 7. Na Štěpánově dolíku prasátka. Pořádá MS Bačetín střelecký den. 
Sraz 8,30 hod. 44 střelců. Michl ml. na 4. místě. U bažantí voliéry 
je šest kuřátek bažantíků.

29. 7. V lese  něco  málo  srnčího.  Na  Kamenici  6  krkavců.  Večer 
zataženo, mlha a prší. Rostou hořčáci, jsou jich celé rodinky.

1. 8. Počasí ráno chladné, přes den hlásí pěkně. Začíná lov vysoké. 
Na Kamenici srnec pokládá srnu. Dva mlaďáci laškují v bojovém 
postavení. Jeden mladý srneček běží k nám na pískání, ale je to 
opravdu mlaďáček.

6. 8. Na sluníčku je přes 30 C, ale od středy hlásí pršlavo až do konce 
týdne. V lese sucho. Narazila jsem na pár starších stop. Vysoká 
přechází  přes  Mnichovou.  V pátek  jsem  zkoušela  s Jessii 
odložení  v lese.  Docela  to  jde,  pokud nechytne nejakou stopu. 
Vše zkoumá až mě z toho omývají. Maxa liška v Beranci.

9. 8. Maxa dvě lišky na Kamenici.
11. 8. Uložení zadiny na váhu. Boleček srnec 15 kg, sloven na Živině. 

Ponechán na dvě schůze. V pátek bude gulášek a příště špízy. 
Maxa na Kamenici viděl dva kusy vysoké.

15. 8. Krásné dny. V Tulešovách zkoušíme s Jessií odložení a klid po 
výstřelu. Jsem na to zvědavá. Včera málem skončila v sekačce. 
jen zavrčela a už se po ní hnala. Mohla být na kaši, ale dobře to 
dopadlo. Tak doufám, že se mě dnes v Tulešovách nezaběhne. 
Venku je hrozně dusno. Ještě zítra a od pátku ochlazení. Tak jak 
to dopadlo,  klid po ráně ustála,  odložení  malé byla v klidu,  ale 
když vyšla rána z brokovnice, tak se pěkně rozčílila. Dnes jedeme 
znovu a v sobotu na barvu.

18. 8. Sloven srnec u Hájku. Jirka Kyncl. Srnec Chmeliště Emil ml. na 
Interlov. Srnec u Panenky Marie Láďa ml. V sobotu brigáda na 
krmelci Ládina.

7. 9. Houby opravdu rostou.  Mám košík  hříbků a křemeňáků a taky 
košík  půlhříbků.  Pavel  Mádr  slovil  srnce  u  Hájku.  Za  Volfovou 
nová kazatelna. Umělá nora Duzbabův dolík.
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11. 9. Sloven srnec na Zlátence. Ruda Červinka. Za Volfovou slovil srn-
ce František Mrkvička.

14. 9. Krásné  babí  léto.  Ale  jak  dlouho.  V sobotu  v Tulešově 
houbobraní,  sebou  košíky  a  nožíky.  Budou  houbové  mňamky. 
Neděle krásný den. Odpoledne bez houbařů.

20. 9. Oběžník  05/07.  Objednávka  léčiva  10  kg  cermix  +  10  kg 
rafendazol. Krásný studený den. V lese klid a plno houbiček.

24. 9. Krásný den. Všude plno červenajících šípků. V lese sucho, houby 
přestávají  růst,  blíží  se  úplněk.  Les  si  alespoň  odpočine  od 
nájezdů houbařů, po kterých zůstala v lese nepěkná spoušť. Byla 
jsem se přihlásit na barvářské zkoušky 6. 10. 07 v Chlenech, ale 
už jsem jen náhradník. Osm psů už bylo přihlášeno. Ve čtvrtek 
jedeme na Studánku trénovat noru od 17 hod. Prší. Stihla jsem 
koš hub z Tulešova. 

30. 9. Boleček slovil srnečka, ale nadějného. Večer na Orlickém Záhoří, 
svítil  měsíc,  nebe  plné  hvězd  a  jeleni  troubili  až  šel  mráz  po 
zádech. Maxa srnče 8,5 kg – 7 kg na nárok. Pavla srnče 9 kg – 
7 kg na nárok. Ládik srnče 5 kg. Odlov srnců celkem 19 kusů.

4. 10. Dnešní den mlhavý, vlezlá zima a den, který si budeme dlouho 
pamatovat.  Ve svých 48 letech nás opustil  František Mrkvička. 
Bez slůvka rozloučení odešel a zanechal v nás hlubokou bolest. 
Poslední rozloučení proběhne v pátek 12. 10. 07 v Rychnově n. 
Kn.

14. 10. Ráno první šedivák, před den krásný slunečný den. Ládik srnče 
Skalí 8 kg.

18. 10. Po krásných dnech ani památka. Od rána zataženo a prší. Tento 
víkend  posvícení.  V pátek  máme čl.  schůzi.  Pečeme koláče  a 
chystáme srnčí špízky.

19. 10. Výborová a členská schůze,  kontrola  plánu práce,  odstřel  holé 
srnčí, stav krmiva a soli. Potvrzená přihláška na norování v neděli 
28. 10. 07.

21. 10. V Tulešově místy leží sníh. V lese klid a pěkná zima.
24. 10. Po nočním větru ráno polojasné, je trochu tepleji. Na chatě Živina 

mají  dnes besedu o myslivosti  žáci  1.  stupně.  Večer  výborová 
schůze,  počítáme  brig.  hodiny  a  hodnotíme  stav  provedených 
prací.

1. 11. Pozvánka na hon do Bačetína 24. 11. 07. krásný jasný studený 
den.

15. 11. Do rána umrzlo, bílej posed na Kamenici. Posunut a otočen o pět 
metrů. Vichr si s ním pohrál.

16. 11. Nad  Rovným  Ruda  viděl  z auta  dva  jeleny.  Pepík  Pátek  sele 
40 kg z posedu nad chalupou.

17. 11. Pan Smola st.  kus srnčího,  Michl  st.  srnčí  na vaření na chatu. 
Ládik slovil koloucha v Tulešově. Rozdělen na nároky členů.

56



20. 11. Za 124 dnů bude první jarní den. Těšíte se? Já tedy určitě.
22. 11. Sníh je pryč, něco málo pod nulou. V dílně dělám o zvěřině. Za 

týden  mámě hon.  Chystám srnčí  na  guláš  a  černou  na  kančí 
toulání. V 17 hod. střílí z posedu Pavel Mádr na vysokou, kolouch 
je už u nás, ale barvící jelen je někde v houští. Je ráno a Pavel 
jede do lesa okouknout stopy, zda jelen nepřešel na jinou část 
honitby. Jelen je živ a zdráv v Šimonovsku.  Byl  štrejchnutej na 
běh.

26. 11. Padá sníh, ale je nad nulou. Pěkně fučí a mete se.
27. 11. Na Prázovce zima jako v pohádce, -3 C. Náš člen Ruda Červinka 

má  dnes  významné  životní  jubileum.  Všichni  přejeme  hodně 
zdravíčka a loveckých úspěchů. Maxa sedí na posedu Anežčiny. 
Prasátka přešla ze Strážnice směr Duzbaba dolík.

28. 11. Ráno mrazivé,  -7 C. Teď je 9 hod. a krásně svítí  sluníčko ale 
zima. Jiřík Smolu slovil koloucha mezi pasekami.

1. 12. Poprchává.  Na  hon  se  dostavilo  20  členů,  dva  omluveni,  16 
honců a 24 hostů. sloveno 14 zajíců a 26 kohoutů. Králem honu 
se stal  Karel Kinzel.  Slovil  3 ušáky.  Zvěřina rozdělena členům, 
dva kohouti a dva ušáci dány do tomboly. Hon se vyvedl.

17. 12. Maxa slovil na Anežce sekáče. Volal ve 22 hod., přijel pro vozejk 
a Vojtu a ani se nedivím, sám by ho asi nezmohl. Vojta si podal 
přihlášku do mysliveckého kurzu. V neděli na Anežce 4 kusy vy-
soké. Krásný slunečný den. Jedlová chvoj až do domu od Ládika.

19. 12. Rozdělení  černé na nároky členů a sponzorům.  Z jatýrek  jsem 
vyrobila mňamku.

20. 12. Ráno pod nulou, mlha a vše ojíněné.
31. 12. Silvestrovské posezení v Tulešově. V chaloupce pěkná zima ale 

kamínka nezklamala. Za chvíli  je tu jak za pecí.  V novém roce 
hodně zdraví a pohody všem přátelům myslivosti.

Ilona Frymlová, jednatel MS

Lovecká sezona 2007
V honitbě MS Dobré bylo za sezonu 2007 sloveno:
- 31 ks srnčí zvěře, z toho 19 srnců, 4 srny, 8 srnčat
- 12 ks černé zvěře, z toho 8 lončáků a 4 selata
- 7 ks vysoké jelení zvěře, z toho 1 laň a 6 kolouchů
- 14 zajíců
- 26 odchovaných bažantů
- 1 kuna
- 17 lišek
- 2 jezevci

Ladislav Michl, myslivecký hospodář
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POLICIE INFORMUJE

Případy řešené na Dobersku
případ Dobré Hlinné Kamenice Rovné Šediviny
vloupání 3 - - - 1
občanské soužití 5 - - 1 -
poškození věci 1 - 1 - -

PODNIKATELÉ

Prosím čtenáře, 
kteří by byli ochotni darovat, odprodat, případně zapůjčit ke zpracování 

materiály  dokládající  život  a  práci  obyvatel  Doberska  i celého  regionu 
Orlických hor a podhůří, aby se osobně ozvali nebo mě kontaktovali na 
telefonu  732  367  979  i  elektronickou  poštou  na  adrese 
natura@dobruska.cz. 

Jedná  se  mi  o  staré  pohlednice,  fotografie,  úřední  i  osobní  listiny, 
doklady,  reklamní  předměty  a  tiskoviny,  osobní  i  obchodní  korespon-
denci, regionální literaturu i zápisy různých spolků i institucí, mapy a jiné 
možné materiály včetně trojrozměrných předmětů.

Tyto materiály budou používány při vydávání regionálních publikací a 
tiskovin včetně Doberské ročenky nebo sborníku Panorama.

Josef Kučera, 517 93 Dobré 114
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